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[Day 1 of the investigation started at 1616 hours, 20 October
2009]

LtGen Natonski: I am Lieutenant General Richard F. Natonski,
United States Marine Corps. I have been appointed by
the Commander of US Central Command to conduct an
investigation into the facts and circumstances
surrounding the combat action in Wanat, Afghanistan
during July 2008. Major General David Perkins, United
States Army, has been assigned as the Deputy

Investigating Officer. Lieutenant Colonel | (v)@3), (b)6) | Beta
and Lieutenant Colonel | (b)(3), (b)(6) | are judge advocates |Sknna|

assigned to the investigation team.

The testimony provided today will be recorded,
transcribed, and included in our report of the
investigation. Based on your testimony we may also
prepare a separate written statement for your review
and signature.

Prior to coming on the record today you signed a
privacy act statement. Is that correct?

CPD[3). (s) Yes, sir. |

LtGen Natonski: Your testimony will be made under oath and
you will now be sworn.

[The witness was sworn.]

LtCol (b)(3), (b)6) What is your name? Please, state your name,
spelling your last?

CPLf3), o) | (b)(3), (b)(6) | last name ()3 (b)6)

LtCol {b)3), (b)(6] What is your current unit?
CPDJ3). (b)s) Department of Defense Field Research Activity.
LtCol ()3), b)6f And that is located in the DC Area?
CPD|(3), (b)k6) Yes, sir.

I.tCol And you are currently a Captain in the US Army?

CPD)(3), (b)i6) Yes, sir.

Enclosure (8.) PAGE [ OF 67/
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LtCol (b)3), (b)(6) In July 2008, what was your unit, and that unit’s
location?
CPTL)(3), (b)f6) In July 2008 I was working for the 2™ of the 503%™

of Camp Blessing in the Konar Province of Afghanistan.

LtCol (b)), (b)s) And in July 2008, what was your duty assignment?

CPT(3), (b)ks) I was the Battalion S2.

LtCol (b)), (b)(6) Prior to coming on the record today, did you have

an opportunity to read a 16 to 17 page summary
interview with the Combat Studies Institute.

CPTh)(3), (b)es) Yes, sir.

Magenta

LtCol ) 3), (b)6 Dated 6 May 2009. Did you have an opportunity to

make some changes?
CPB)3), (o) I made some changes, mostly, spelling changes.

LtCol (b)(3), (b)6) And are those changes indicated in red ink?

CPR)3), (b)®) Yes, sir.

LtCol (b)3), (b)(6) And do you adopt that the summary of your
interview is part of your sworn statement today?

CPTh)3), (b)l6) " Yes, sir.

LtCol p)@3), (b)6 OCkay. Assuming you are an Intel officer?

CPD)(3). (b)fe) Yes, sir.

LtCol (b)@3), (b)6h In July of 2008, how long had you been with the
2™ of the 50377

CPD)3). (b)) That was my 5 month as being the Battalion S2.
LtCol (b)3), (b)6 What had you done before that?

CP'.p)) I was the Brigade Collection Manager for 173%9.
And I would work closely with the Battalion.

LtCol (h)(3), (b)(6) So did you deploy to Afghanistan with the
Brigade?

CP’{b) Yes, sir.
LtCol (p)(3), (b)6F And as the Collection Manager?

2

Magenta
B

Magenta

Beta

Magenta

ol [Z] @ |5 [@ o =] @ [
ol (@ @ o @
(Q.—.-.(.Q,_.. ""Q),_._QJCD
ol @ 0| | O Q o Q] |[&

S o o

-] — S 35
E)" Q — —
) m

eta

000309



CP'I&,) Yes, sir.

LtCol )3), (b)©6) And then somewhere around February 2008 you moved
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down to the Battalion?

CP)(3), (b)es) That would be February 12th, sir.

LtCol (h)3), (b)(6} To become the S2?

Magenta
B

CPTH)(3), (b)ts) Yes, sir.

LtCol (b)3), (b)) What-- During your tour in Afghanistan, when was
the first time you heard of the possibility
establishing a sight in Wanat?

CP'ij(s), (b)lps) During our RIP the Warrant Officer that Chief

®)3), b)p)replaced I sat in with a lot of their hand over, |Jellvbean

because my replacement had already redeployed. And
they had discussed the establishment of the FOB at

But that it wasn’t going to happen, at least,
any time soon based off of the distribution of forces
available.

Wanat.

)
~—
Q

LtCol (b)(3), (b)6) So the RIP, are you referring to a 2007 RIP?

CPD3). p)ks) Yes, sir. That would have been May--Late May

early June 2007.

LEtCol (b)3), (b)6) So, it would be the outgoing Brigade had

discussed the possibility establishing something at

Wanat?

CPD)(3), (b)6) I don’t know who in the Brigade, but I know we

had the discussion with the Warrant officer of their

ACE.

LtCol (1)(3), (b)) And then later on during the deployment did you
hear the discussion of establishing an emplacement at

Wanat?

CP‘:@;) Yes, sir.

LtCol (b)3), (b)(6) When was the next time you heard it?

LtCol (p)3), (b)6F Sporadically, I spoke with my counterpart,

Captain

of the 503" before me. He had talked about wanting
for the Battalion to move from the Ranch House to

Wanat.

I don’t know how much conversation was had

3

Beta

He was the Battalion S2 for the 2"¥|Oxford|
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LtCol (bh)3), (b)6

CPI)(3), (b)k6)

between the commanders at the different levels.
know it was in discussion.

But T

And when you got down to the Battalion, do you

recall when you first heard that there would be a move?

The first time I heard of it being considered for

approval was in May,

LtCol ()3), (b)6} Of 20087

CPR)3), (b)fe)

Ltcol

CEB{. k)

In 2008, sir.

And how did you get that word?

I believe, May or April.

It was probably office talk. I can’t rememb
the exact date or how that discussion came through. 1I

know they had talked

about doing it. But serious

er  [Magenta]

discussion on getting approval for it wasn’t until

April or May. But I

LtCol (h)3), (b)s) At some point i
timeframe did you conduct an intelligence preparation

CPB{a), b))

LtCol (h)3), (b)s)

CPBa). o))

LtCol (b)3), (b)(6)

CPRQ). of)

of the battlefield ¢

Yes, sir.

It wasn’t just

can’t say who told me that.

n the April, May, June, July

overing Wanat?

And what did you do?

for those months. I mean, we

ekly

we did assessments of all the valleys in our AO and the

Waygal valley which Wanat is a part of,

that.

enemy’s situation to

And what did that assessment indicated the

be?

is included in

The enemy situation in Wanat specifically, sir,

or the whole valley?

LtCol (b)3), (b)6) Both.

CEB{o). ofe)

Wanat specifically, there wasn’t much active
enemy presence, it was mainly a transitory location
which people would go through in trying to get to the
rest of the Waygal Valley. Part of that is becau
ocated in Wanat. There was minimal
local governments through the form of ANP which were

weren’t physically 1

easily bought off.

And there was no ANSF--

4

Se we
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LEtCol (b)3), (b)(6} No ANA?

CPD)(3), (b))

LtCol (b)3), (b))

CPD)(3), (b)f6)

No US Forces there. So there was no one there

for them to attack. So they didn’t have a large
presence there, per se in order to conduct attacks.
But they did have to use Wanat in order to travel
further up north into the Valley as far as Aranus or

what is referred to as the upper portion of the Waygal

valley, so north of Bella.

sending a unit to Wanat, what was your reaction?

When you learned that the 2™ of the 503*¢ would be

I was very happy about that, sir.

LtCol (p)@3), (b)6) Why is that?

CPD)@3). (b)6)

LtCol (r)(3) (b)(6)

CPB{) oo

From an intelligence collection point of view,
having forces in Wanat greatly disrupts the flow of

fighters and weapons into northern Waygal. If you can

disrupt the movement through the central portion of

that valley, the nearest route that they have to use is
coming up over the Watah Pur which adds about 2 days of
hike for them to move into the northern portion into of

the Valley. So for us to put our presence in there
would deny them that terrain that causes them to do
more movement which, provides more opportunity for us

to detect them because they are moving further and they

are moving longer.

What assets, did you determine that you needed to

support the establishment of the emplacement of Wanat?

(b)(1) 1.4 a, c, (b)(2)High

000312




(b)(3). (b)(6)

(b)(1) 1.4 a, ¢, (b)(3), (b)(6), (P)(2)High

(b)(3), (b)(6)

(b)3). (b)E)
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CPR)(3), (b)k6) Yes, sir.

LtCol )3). (b)6 How did you participate?
CPD|3), (b)) I provided an intelligence assessment for the

entire Waygal valley and in cooperation with the Watah
Pur and Konar Valleys and how the enemy would react to

us moving there.

LtCol (b)3), (b)(6} And I have put in front of you here a copy of the

CONOPs for Operation Rock Move dated 8 to 10 July.
Flipping to the portion of the brief that deals with

Wanat, the enemy situation and then the most likely and

the most dangerous; have you had an opportunity to
review the CONOP brief?

CP‘R)) I saw it last weekend, sir.
LtCol (b)(3), (b)6) Okay. And did you conduct the assessment or did

you actually draft the assessment?

CPD)3), (b)) Yes, sir. These products are mine.
LtCol (b)(3), (b)6) And could you describe-- You have a most likely

and a most dangerous courses of actions listed on the

slide. How did you come to the determination for most

likely and most dangerous?
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CPR)(3), (b)e)

This was based off of-- Well, first of all, sir,

the most likely and most dangerous is for the

occupation-- the initial occupation rather, so while we
are bringing sling loads in and moving out of Bella and

into Wanat.

LtCol (b)3), (b)) So what period of time was that going to be?

CPD)(3), (b)f6)

This was the first 48 to 72 hours, sir, which
covers 8 to 11 July. We came up with the course of
action doing reports we had received pretty much
starting all the way back to January. We had threats
where | (b)(6) |came back from where we call his
winter hibernation. And he was attempting to conduct

large scale attacks COP Bella. When this happened, we
started tracking his movement of fighters bringing more

people in. This went on for several months as he

attempted to get new attacks done in March they failed.
And he brought in new commanders and continued to build

this all the way up until the May, June timeframe.

Around this timeframe, we had started discussions with

the land owners at Wanat. He got wind of it fairly
quickly and began to redistribute his forces. And we

could the HUMINT and SIGINT in pushing his forces down

to the south where they used to not be in Wanat. And
as he began to--

LtCol (b)(3), (b)) Was this May timeframe?

CPT)3). (o)f6)

May and June it happened, sir. And as he began

to redistribute his forces that is how we came up with

our assessment of where they-- which forces he had
pushed out of the Bella area down to Wanat to do
intimidation as well as to prepare for attacks. And

then I went up there previously to get a good feel for

on the ground if I was going to attack a COP at this
location how would I do it. And I spoke with the

platoon leader on the ground and the Company commander

in the battle space and using the information that we

received from the HUMINT and SIGINT plus talking to the

people who spent more time on the ground and doing a
site recon myself, that is how I came up with that
assessment, sir.

LtCol )3), (b)@ When did you do your site recon?

CPRjo). (o

I do not remember the date, sir. But it would

have been in late July or late June, sir.

7
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LtCol (b):3), (b)6) And when you did it you did it in conjunction

CPRofie). )

with the Platoon Commander or the Platoon Leader and
the Company Commander?

The Battalion commander and company commander
were doing a shura in the bazaar with the elders of the
village, sir. I went along with the unit collector
providing my chance to spot sources before he actually
went up there with the establishment of the COP. And I
was kind of serving as his excuse to be there to
provide him a little bit of cover. So people came up
and tried to talk to him and he was trying to talk to
his source. I could distract him and that would also
give me a chance to look around the area.

LtCol (b)©3), (b)E} And when you saw the area, did you have a pretty

CPTb)3), (b)f6)

good idea where the emplacement was going to be?

They hadn’t finalized it yet, sir, because they
were still in land discussions. But there was really
only one place for it that it made any sense for it to
go and it is there that they chose. I had a decent
idea, sir, but they hadn’t committed to it.

LtCol (b)3), (b)ds And what were your thoughts when you saw the

CPD)(3), (b)f6)

LtCol (b)3), (b))

CPB{3). (o))

location?

Looking at the location, sir, I knew that it was
a bad location in that tactically it is not great.
Unfortunately it is the best location available. There
is not many places in most of these valleys where there
is any gcod location to set up at the bottom of the
valley, because can be over watched from essentially
all sides at all times. And it is something that we
experienced in all of our valleys, sir. So, there was
not a good location, but tactically that was probably
the best.

And from your Intel perspective what did you
learn from that visit?
I learned that our unit sources spotting

assessment was going to difficult out of that location.
It was going to be better than at Bella. We had a
Bazaar that was closer than the one at Bella. The one
at Bella was a little bit more isolated even thought it
was really close to the FOB. There was going to be
more opportunity for the unit collectors to get people
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LtCol ()3), (b)A}r

CEBio), ok

into that facility and then eventually we would be able

to build a screened area to push them through. I did
learn that we would not be able to run sources out of
there. We were still going to have to send them down
to Blessing or even further along the Pesh, because

they would have been too easily identified and killed

assets working on the ground, is that what you are
referring to?

No, sir. The thing about the Waygal Valley is

Had you run a source locally versus the Brigade’s

that since it is so isolated everyone knows each other.

If somebody sees us-- Let’s say we detain somebody at

a

FOB at a traffic control point and wé talk to them for
2 hours. We could probably slide it off once or twice
that we were detaining them and talking to them and not
that we were questioning them as a source. But because

everyone had such good observation of the different
COPs that we had in the Waygal, we knew that wouldn’t
be a good course of action to run a source out of
there. So we would send them down to Camp Blessing,
where we had the rest of HATT6 or even further along
the Pesh down to Able Main. So we could still use
battalion assets it just wouldn’t have been at that

location. We actually had recruited a source up in the

Waygal Valley at this time that we had to run out of
Blessing, because it was too dangerous to get them up
to Bella.

LtCol (b):3), (b)s) When-- Generally speaking, how did information

CPP ). (oo

flow into your Battalion S2 shop from the companies
throughout your battle space?

It depended on the exact location because they

all had different digital transmission capabilities.
Sometimes we would get an Intel update from the
companies over radio if there is something pressing.

They could call us over TACSAT and the S2 Ops would be

there or I would come in from my office and we could
take the updates over TACSAT. If they did have a
digital transmission capability they would often type
it to us in MERC or email us. That would include
anything from spot reports of a local coming up and
saying this is what I just saw or heard or the patrol
when they would go out sometimes they would type up
patrol reports and send that back up to us through
their company CP to us.

9
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LtCol (b)3), (b)(6) Directly into the 2 shop not the 3 shop. Would

CPD)3), (b)f6)

you have to pull anything from the S3 or did it come
directly to you?

Generally, sir, they would send it to us or we
would be cc’d on it if they were sending it to-- like
if it was a KLE and they had to get it to the 3 shop
because of the decisions that were made normally we
would get a courtesy copy.

LtCol (h)3), (b)) How about information down to the Battalion 2

CPT)3), (b))

shop, how did that come into your shop?

From the Brigade shop?

I.'I:Col From the Brigade.

CPD)(3), (b)f6)

Multiple ways, they had their daily INTSUM
production the INTSUM rep and the INTSUM they came out
at different times of the day. So we got their reports

viewed that way. If there was something hot normally I
got a phone call from either, Chief p)@3) (b)g) Captain Jellybean

|Golf |

|(b)(3), (b)(6)| or Colonel |b)@). (b)6) They would just call me Foxtrot

directly. We were also constantly talking back and

forth over MERC. So the S2 Ops desk stayed tied in

that way. And when it came to assets, collection

assets Sergeant [b)3) (b)6) at Brigade was constantly talking [Indial
with my collection manager, Lieutenant|(b)(3), ()6} So they
would-- Through various-- Throughout the S2 shop we had

our counterparts at the brigade level that we talked to

on a daily basis.

LtCol (b)(3), (b)(6) And how would you push that information out to

CPI)3), (b)f6)

your companies?

We had the INTSUM that went out daily, every
morning if it was hot we would push it out as soon as
we got it. So if we got a spot report that hadn’t made
it into a DIR yet we would call them up directly and
say, hey this is what we just learned. It will be in
the intelligence report within the hour. But we will
give them a heads up over the phone. If we couldn’t
reach them on the phone we would hit him on MERC. 1If
we couldn’t reach them on MERC we would hit them on
TACSAT. We also had a near nightly recon where we had
all the company commanders on line and we would talk to
them. So that was a great place to talk general threat
streams that we saw throughout the battle space.

10
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1 LtCol (b)3), (b)(6) And how did you as a Battalion push information
2 to Brigade, pushing it forward, would you describe that

3 process?

4  CPT)3), (b)e) Well, it is kind of-- Like I said already, sir,
5 with the INTSUM and night rep that is how they would

6 send it to us. For me to push it I could send our

7 nightly INTSUM. If I had something hot I would call

8 directly to whoever it mattered. It if was HUMINT

9 related, I would call the S2 X; if it was going to

10 become a command issue, I would call straight to

11 Colonel Hinton. We could do that over the phone. MERC

12 was available and email was a great tool because it

13 kept a record of it. So we emailed a lot.

14  LtCol (b)3), (b)) So when Operation Rock move began-- or when you

15 were doing the planning, what ISR coverage were you
16 seeking time wise?
17 CPT)@3), (b)fs) For the medium SIGINT we were seeking three
18 sorties a day. And I believe we even got the Red Ridge
19 pushed into phase maintenance early in order to assure
20 we were able to do that, so they didn’t go into phase
21 maintenance during the operation.
22 But we were seeking three sorties of Red Ridge a
23 day which would equal to approximately 12 hours of on
24 station time. We were seeking-- I know this isn’t a
25 collection asset, but we used it as one. We were
26 seeking EA6B Prowler coverage in order to jam
27 communications during times we couldn’t collect it in
28 order to make them more active the times that we were.
29 So we used it as a force multiplier.
30 We were seeking 24 hours FMV coverage is what we
31 asked for. Realistically we were expecting Warrior
32 Alpha line and a Pred line which would have still left
33 us at I think 22 hours.
34 LtCol (b)3), (b)6) And for number of days, how many days were you
35 seeking this coverage?
36 CPDis). blo) I believe the request that we put in went through [Magenta]
37 the 17*". But it was to the end of the scheduled force
38 protecticn completion timeline. So there was a time
39 line that was issued out, I don’t remember by who. How
40 long It was going to take HESCO Barriers filled? How
11
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long was it going to take to have the mortar pit dug it

for the HUMMVE with the ITAS barricaded around?

LtCol (h)3), (b)(6) So during the planning you actually saw a time
line?

CPTh)3), (b)6) I don’t know if I saw it or if I asked for when

that was going to be. Because I know they didn’t plan
on handing it over to our replacements until the force

protection package was either at or near completion.

LtCol (b)3), (b)) 17 sticks in your mind though?
CPR|(3), (b)e) 17 sticks in my mind, sir.

LtCol p):3), (b)(6‘; And, so your initial ISR request went up seeking

that coverage through the 17%?

CPI(3), (b)ko) I believe so, sir.

LtCol (b)3), (b)(6} Now, in the CONOP for Rock Move, which shows
coverage 8 to 10 July, did you participate-- Were you
present for the briefs to the higher headquarters?

CPT)3), oko) Yes, sir.

LtCol (v)3), (b)e And in here is your ISR request reflected in the

CONOPs brief?

CPT)(3), (b)) Yes, sir. It is, actually this is where it is at

I think. It reflects on a one day basis and we are
requesting basically the same thing per day, with

slight modifications to the Red Ridge windows based off

of our-- The way I know it-- The way we talked was

having the ability to slightly slip Red Ridge left and
right as needed based on enemy communications with the
ability to adjust and continucus FMV coverage. The one

thing we highlighted being the shadow cannot support
this area, due to system limitations.

LtCol (h)(3), (b)(6B) Now, from the slide can the higher headquarters
determine the number of days you want the asset?

CPT)3), (b)ts) No, sir, not from this slide.

LtCol (b)(3), (b)6) And how would they do that?

CP‘;b) It would have to be asking, sir.

12
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LtCol (b)3), (b)(6) And would you ask every day, or would you ask--
Submitting the one request-- or the coverage through
the 17* or did every day you go in and request?

CPD3), (bko) No, sir, it would be in an upfront request that
we would have to send up initially. And that would be
for the duration for however long we expected to need
the asset. So we wouldn’t have to send up a new
request every day. Though daily discussions would
happen on do we need the asset, is it still viable,
because the situation is constantly changing. We had
other operations where we were able to cut it shorter.
So there was a constant up and down communication on
whether we still needed the assets or not.

LtCol (b)(3), (b)6) Do you recall about when you submitted your
request for coverage through the 17*" in relation when
the operation started?

CPTo)s), (bfts) No, sir. It would have had to have been within

the previous 72 hours. Because it was a CONOP
condition, it is in there as a condition of whether the
assets have been requested versus allocated. And the
assets, like Red Ridge and Predator weren’t allocated
until 72 hours out. It would have been in there if we
would have requested it or not. But it wouldn’t have
been approved until within 72 hours. And even then, it
is only approved 72 hours out. So if we briefed this
on the 5 you would have had the approved ISR plans
for the 5™, 6™, and 7*". And then you would have
gotten until the 8%, until the day after. So, even
though there are other operations, we would be approved
for the first part of our operation. If it was a 4 day
operation we would be approved for coverage for the
first day or two. And then we would have to
continually readdress to get the coverage for the
duration of the operation.

LECol (b)(3), (b)(6) So, on the 8™ of July, when Operation Rock Move
started were you fairly comfortable with the next 48
hours worth of coverage that you had?

CPT)3). (bfo) Yes, sir. On Division slides they had committed

to providing the coverage we had asked for on the next
72 hours on the 8%,

LtCol ()(3), (b)6 And then how do you-- So that is the 8 and 9",
How do you monitor the coverage for the 10%"?

13
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1 C%J(s), (b;k(i) The-- when we would get the slides from Brigade,
2 the last day on the slides, so up to 96 hours out would

3 always be blank because the division hadn’t committed

4 to assets for that day. So when we would get the next

5 morning slides that is when we would know that 72 hours

6 out we are forecasted to not have assets.

7 LtColy)s), by And once the unit moved up-- Once Second platoon
8 chose to move up was there a point that you noticed

9 that the coverage you had requested was not coming?

10  CPTya3), (b)e) Yes, sir. I believe it was for-- either on the
11 10*® for the 12 or the 9% for the 11" we were

12 forecasted to not get our Red Ridge sorties.

13  LtCol p)@3). ()6} Would it help if you reviewed-— These are
14 products that we received from the Brigade collection

15 manager.

16 [CPTofs) pfsreviewed products. ]
17 CPDy3), b)) Yeah, so this would have been on the 10t showing

18 that we would not have coverage on the 12t. So we
19 lost our evening sorties of Warrior Alpha Coverage on
20 the 11* and did not get-- We got one of the three

31 requested sorties of Red Ridge starting the 11t".

22 LtCol (b)3), (b)6 And what action did you take when you saw that?

CP'.g)) When I saw that I talked to Major [o@) b)6)and asked

24 him if he would speak to his counterpart at Brigade
25 about it-- '

26 LtCol (h)(3), (b)6) Major ()3), (b)6) your Battalion 3?2
27 CPT)3), (b)B) Yes, sir. He was the Battalion S3 at the time,

28 sir. I talked to Colonel | (b)(3), (b)(a)l, and asked him to |Diamord|
29 engage Colonel |(b)@3), (b)6)| and I called Colonel [p)3) (b)6). [Foxtrot
30 LtCol (pb)3), (b)6} And what was his nature of the discussions?

31 CP'.lbj(3),(b ) I can’t speak for their discussions, but for mine

32 ::lFoxtrot I called Colonel [b)3) (b)6)- I talked to him about our

33 level of threat that I expected that we should have had
34 this coverage, because the threat deemed it necessary.

35 He tried to explain that there were other priorities

36 across Theater. And I understand that, but my feeling

37 with the assessment that we had that that many enemies

14
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in the area we had shown that people were coming down
from Bella that, there was significant chance that we
would be attacked; and if so, we needed these assets to
detect them before the attacks happened. Because we
could disrupt them and we had shown that we had the
ability to disrupt them. We had done it before at
Bella. We had done it before in the Korengal. We had
done it before in Dueagal. And I felt that if we had
full motion video and medium SIGINT assets that we

CwWeNOUL A WNR

1 could have done it here. And I didn’t know it was

11 going to happen yet. But I remember we had a pretty

12 good conversation on the 12* and I think another one

13 previously on the 11*® when we were losing these

14 assets. He acknowledged my points and told me he would
15 reengage it with Division.

16 LtCol (h)3), (b)e) Do you-- The full motion video, do you get a feed
17 down at Battalion?

18 C%(B),(b)). Yes, sir. And if they take the rovers with them

19 they can have the feed at platoon level.

20 LtCol (bh)3), (b)6) Did you have one of your Soldiers monitoring the
21 feed when you had it?

22 CPD)3), (b)) We always had at least one person monitoring it,

23 sir, if it was in our battle space.

24 I.tCol And from review of these Brigade products can you
25 tell the last time that you had any full motion video

26 coverage?

27 CPD3), b)) These Brigade products are slightly misleading,
28 sir. Because we didn’t just use ISR assets with full

29 motion video coverage we would also use CAS platforms.

30, So if we had dude or hog in the area which were the

31 F15s and the Al0s we would also use them. So we could

32 get them to target their pods to where we were looking

33 for. So, according to this I believe it would show the

34 last time we had coverage would have been on the 11th.

35 But I can’t say that that is accurate, sir.

36 LtColp)3). (byef Do you recall using dude or hog after the 11%P?

37 CPT@3), (b)s) Sir, we used them so often, I cannot say for sure

38 if we used them in this valley before the attack on the
39 11" or 12%h,
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LtCol ()3), (b)6k

CPB)3), (b))

LtCol p)3), b)6

CP)(3), (b))

platform went away?

And then you had SIGINT coverage in addition to
full motion video. So do you recall when the SIGINT

We still had one sortie per day for the 11'" and
12*" that we were scheduled for. I cannot remember G i

they completed their full sorties or not. But I do

know that we were scheduled for them. And I am pretty

sure we were still getting collection from them.

warnings of a possible attack?

From the SIGINT, did you get any indications or

They weren’t-- from what I remember they weren’t

discussing the actual attack as getting in position.
There was a lot of call ups that we associated with
different personalities who are present during the

attacks. | (b)(1) 1.4 a. c. (b)(2)High

(b)(1) 1.4 a, ¢, (b)(2)High

LECol (b)3), (b)(6) So this is between the 8™ and the 13 that you

CPR:fe). ko

were getting that SIGINT hits?

Yes, sir.

LtCol (b)3), (b)6) And you said the line of sight-- Was that a

Battalion asset you were getting those SIGINT hits?

CPB)3), (b)®)

(b)(1) 1.4 a, c, (b)(2)High

[Magenta|

LtCol ()3), (b)6) And how did you relay that information both to

CPD)(3), (b)®)

higher and then down to the Companies?

For the Companies, a lot of the company stuff was

actually bottom fed. So all the ICOM scanner stuff
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that actually came from the companies to us. Anything
from Red Ridge was posted in the-- I can’'t remember the
name of the MERC room but it was posted on MERC, which
our companies had access to. And they would view it
there. We would also copy significant cuts and post it
straight into their windows so they had access to it.
And if there was something that was really hot I would
call the company commander directly and talk to him
about it. Or discuss it with one of the field grades,
just to make sure they were tracking what was going on
in the area.

For higher, they also observed-- They also
monitor that MERC room where that stuff was posted. So
their SIGINT analyst could see that as it comes in. As
well as the Brigade S2 Ops, so they saw all of that as
they came through. And we would put summaries of all-
- plus our analysis and our nightly INTSUM.

)6

(b)(1) 1.4 a, c, (b)(2)High

CP'&J) [Magental

LECol (b)3), (b)(6] Does the platoon understand that?

CPT)(3), (b)f6) By this point into the deployment platoons had
gotten very efficient in using ground based SIGINT,
where it was feasible to use it.

LtCol (v)3),

O

LtCol (h)3), (b)e) I would like to focus on the-- any indications or
warnings and once 2™ platoon arrived in Wanat, are you
aware of any indications or warnings that they may have
noticed or seen or witnessed?

CPTL)3), (b)i6) Yes, sir. 1In addition to everything that
happened before they actually arrived there before on
the ground because they had been seeing a change in
the-- How people would interact all the way up to the
time that they got on the ground.

LtCol p)3), by  What do you mean by that?
CP(3), (b)) Once the intimidation campaign started from
(b)(8) |when he sent his fighters down there to

actually start living amongst the villages. Not
actually in Wanat but actually to the north east of it.
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Villagers who at one time would speak in the open with
American Forces no longer would. It changed to the
best you could get form somebody in front of other
Afghans was neutral. They wouldn’t agree to anything.
What was once smiles, it was now hey we don’t to talk
to you. We can’t do this. Behind closed doors they
would open arms we love Americans. We think you could
bring a lot of great stuff to us. But we can’t support
you openly because if we do our families will be in
danger. As it got closer and closer to the actual
occupation it turned more hostile. There was less even
talking behind closed doors. It was extremely
difficult for those that went up there to get them to
openly agree to anything with American Forces.

LtCol (b)3), (b)6 And then once the platoon arrived up there what

CPBi) oo

indications or warnings were you aware of that they had
witnessed?

Less people, especially in the Bazaar. A lot of

shops in the Bazaar are closed from what I remember.
There were people who would walk around the FOB or the
area around the FOB, but couldn’t physically go through
it they would walk around it. And it struck them as
unusual. They felt like they were being recon’d. And
after that they probably were. No one presented
themselves as AF the demeanor was such that they could
not be positively identified as threats so they could
not be engaged. But they would not speak with them.

So they felt that the population had turned extremely
cold against them. It felt like there was meetings and
talking’s that were going on that they weren’t able to
hear. And they were accurate. They even stumbled on a
shura I think the night before the attack or maybe it
was 2 nights before the attack that they were not
invited to which was not-- It was out of the ordinary
for what should have happened.

LtCol (b)3), (b)) And were you aware of that before the attack?

Yes, sir. I didn’t have all the details of it

CERYa). (o))

like I said from lack of digital transmission
capability that they had to send files back and forth
from write ups. But I am aware that they did interrupt
a shura. I am pretty sure some people who were at the
shura left Wanat after it was over.
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LtCol

And how did you get that information from the

platoon and the companies?

CPBfo). 0o)o)

sir.

LtCol ) 3), (b)er

the radio?

CPI)3), (b)é6)

I believe I actually got that from Captain
But I cannot say that for 100 percent.

he call you on

He went up there the

If you received it from him would
Would you call him?

No, sir. I am like 90 percent certain that
happened before he went up there.

afternoon of the 12 I believe, sir.
sure it was Lieutenant Brostrom who went to the shura.
I am about-- I am not a whole 100 Percent sure on that.

But I think that is the way that it happened.

LtCol (p)(3), (b))
CPD|(3), (b))

there it wasn’t for me specifically that he was

I think he was calling for somebody else on
It made sense for me to
I asked him about

It
It would have been

calling.
the radio and I was present.
talk to him.

(b)), 0@ [Oscar_|

And I am pretty

Did you ever speak to Lieutenant Brostrom down in
Wanat?

I think I spoke to him once after he had gotten

over TACSAT.

LtCol (h)3), (b)(6)
CPD)(3), (b)®)
LtCol (b)3), (b)(6)

And I spoke to him.
what he was seeing and I got a brief description.
wasn’t an in-depth conversation.

And then once Captaing)s), p)fwas up in Wanat did

you speak with him once he was in town?

No, sir. I think he was there for less than a
day before the attack happened, sir.

Lieutenant Colonely)a), b

LTCy)@3), (b)B)

CRB). (o))

(b)(1) 1.4 a, ¢, (b)(2)High
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LTCy)(3), (b)(6) Commercial off the shelf stuff that they would
' use?

CP’-H)) Mostly, sir.

LTCu)3), (b)(B) Okay. And did you consider that to be a more

important ISR asset than the full motion video or just-

- obviously both have different functions, but was

there one you would rather have than the other in this

particular scenario?

CP';!)) In this particular scenario, my preference is

based towards SIGINT, sir. I never had to make the

choice of one or the other. If I was told to I could

have one or the other I would have chosen the SIGINT.

LTCH)3), (b)(B) Because Full motion video has some limitations,

Sigma

doesn’t it, given the terrain and such around the Wanat

area?

CPD)(3), (b)) Yes, sir. There is a lot of limitations with the

full motion video. I would equate it to trying to

watch a football game through a straw. There is a lot
of stuff that you miss because of it. And because of
the nature of everyone from Theater can watch the full
motion video from it, often there are too many people

attempting to direct it on where to look.

LTCY)((3), (b)(®) Do you think that from your recollection that the

Battalion Commander had an understanding of what was
laid on, if you will, with respect to ISR for the
timeframe for however far out you requested it.

CPRA3). (o) Yes, sir.

LTCH)(3), (b)(B) Okay. And, everyone on the Battalion staff was
aware of when that ISR support went away?

CPR)3). (b)o) I guess part of the staff, sir, because I am not

sure if Rock 4 was tracking it:

LTCy)3), (b)) But I mean you and the 3 and the commanders?
CPD)3), (b)es) Yes, sir. Anytime we had any major changes to

always brief the 3 and the 6.

LTCw)(6), (b)(B) And in the past when you called Brigade to
discuss ISR re-tasking had you ever been successful

20
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ever in them saying, yeah we see your point. And they
go to the mat with Division for you and they get assets
rededicated back to you guys?

CP'.;b) Yes, sir, on more than one occasion, sir. What I |Magenta

found out, sir, was often there was not all the
information had made it to the decision maker when the
And when we reattached with the
current situation here is all of our information. On
more than one occasion we got assets reallocated back

decision was made.

to us.

LTCu)(3), (b)(6) In this case you gave it your best shot and it
just didn’t go your way in regard to getting the ISR

that you wanted?
CPD)3), (b)) Yes, sir.

LT ). b)) Sir?

LtGen Natonski: I think we will break right now and pick

this up at 0700 tomorrow.

In the interim if you will

not discuss this with anyone outside of this
investigation. And I think we will just pick this up

at 7 in the morning.

CPB6), b)) Thank you, sir.

[Day 1 of the Investigation recessed at 1656 hours, 20 October

2009.]
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[Day 2 on the Investigation was called to order at 0713 hours,
21 October 2009.]

LtGen Natonski: Good morning, Captaimbye), b))
CP%) Good morning, sir.

LtCol (b)), ()3 Back on the record here you remain sworn.

CEBo)e). b)) Yes, sir.

LEtCol (pb)6), (b)(3) I have some questions after reviewing your

interview with Mr. [ ;6. ®@® | Up in Wanat did you have
a HTT team before the attack?

CPTy6), (bf3) No, sir. The HTT 06 is actually based out of
Blessing. They’re the ones who are responsible for
that area in the Waygal. They had a team member in
Bella, he was pulled out when the last forces left
Bella and was scheduled to go up on the 14% T believe
to Wanat.

LtCol (b)), (b)3) So part of the plan was to get that-- pass that
asset up to Wanat at some point?

CP‘.R)) Yes, sir. Really just to spot not to run sources

out of there but to get them up there as soon as
possible, sir.

I.tCol Now, in your interview with Mr. (b)(6) you
mention that in addition to the land in Wanat that
there was a lot of problems with contracting. Could
you expand on that, please?

CP‘-!!)) Yes, sir. I believe Captain (i:)(e), (b)(SI} | (b)(6), (b)(3) |was |C0pper|

26
27
28
29
30
31
32
33
34
35
36
37

the one that was actually running it. But we had to
contract it with some local civilians to run basically
some jingle trucks up there to help bring supplies,
like water. No ammunitions or weapons or stuff like
that, but stuff that we had trouble getting on
helicopters because of space. So since the mortar
systems obviously had to be on the helicopter bringing
additional items up there on Jingle trucks. I don’t
remember all of the details, but I remember starting on
the very first day that they were trying to run convoys
up there they were having problems. They, basically
the drivers, were intimidated already and they wanted
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escorts. They wanted helicopters to fly them up there.
They wanted gun trucks to help drive them up there.
Which had been seen across the area before, but not
nearly to this extent; this was more unusual.

LtCol b)), (b)(3} So when you say with contract you mean on the 8t
or 9® that the issues came up or was this something
before the moving even started?

CP:b) I don’t remember what the first day of drivers
trying to say no was, sir. But it couldn’t have been
before we established up there because we wouldn’t have
driven them up there to drop off all our water if we
weren’t there to guard it.

LtCol p)s), (b)3 Is part of your attending the commanders update
or any other source were you aware of any shortages of
supplies or equipment or anything else up at Wanat?

CP‘R;) I remember them discussing the stuff that was

supposed to be on those trucks, because they weren’t
getting up there as fast as they expected. I can’'t
remember everything that was supposed to be on them,
sir.

LtCol )3), (b)6r But did you recall anyone discussing any critical
shortage of any particular item up at Wanat?

CPT)3), (bko) I believe water and I can’t say for 100 percent
sure, sir, and the ability to fill but the BOBCAT
hadn’t made it as early as they wanted that. But I
can’t remember that for sure, sir.

LtCol (h)3), (b)@6) And in your interview, you mentioned that
somewhere before the 9 and 10* night you had a BS

sessions with Captain {)3) (o)dp
CPBa). ol Yes, sir.

LtCol ()3), (b)EF So that was after 2™ platoon was up in Wanat.
What were these BS sessions about?
CPTh)e), (b)3) Basically, behind my desk in the office I had a

map that took up the entire wall and on that the Waygal

valley was on there and Captaing)e), b)bcame down and
asked how I thought they would be attacked now that

they didn’t receive contact coming in. Which is what
the initial the enemy assessment, like how they would

23

000330



~N o N b w N

w0

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22

23

24
25
26
27
28
29
30
31
32
33

35
36
37

38
39

41
42

Lecol. fim,

CP)(6), (b)3)

LtCol ye), )

Cﬂbi(a), (b)ka)

attack most likely and most dangerous if we came in and
they were prepared for us, and so he was talking to me
with how I saw people moving down from Bella if that
was still happening. And what I thought they were

going to do.

What were your thoughts at that point now that

the platoon was up there and they had been up there for

a day or two? What were your thoughts at

That they had been coming down from the Bella

that point?

area, our recruit source in the area did say that they
were. They said basically what we thought was going to
happen was that they were coming down. And he said
they had already done that. A recruiting source in the
area also, he couldn’t give us a time line. So, not
enough actual intelligence because he could tell us

where they were coming from generally, but all that

does is make sense because if you look at a map there

are only certain places that you could come from.

that he was surprised that they had not attacked
already. Given that information and the fact that
| (b)(6) |was involved in this it really suggests

that he was going to do a large attack.

Well, what do you mean by a large attack?

Well, the difference between me and Captain

But

(b)6). 0)3) he-- The way he explained to me was that he felt

that they would at least initiate with rocket attacks
and do a harassment attack for the first couple of
weeks I think it was. And to me that doesn’t make
sense because of how close the COP was located to the
Bazaar and the Mosque. Now, they hadn’t had a lot of
enemy activity in this area up to this point where
there was a lot of kinetic activity in this area. So
if they initially started off with firing indirect fire
with rockets or mortars and they weren’t 100 percent
accurate and they started hitting the Mosque and
started hitting the villages they would do more harm
than good with pushing the population away from them.

We had already seen that in other parts of the

Korengal and other places that used to be
AAF controlled. Where someone collateral

100 percent
damages was

pushing away. Now, so that is one reason why I just
over a period

counted them doing the harassment attacks

of time. But the other was that| (b)(6)

|was
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involved. He liked big attacks. He was involved in
the Ranch House attack in which they had a very.well
planned, very well executed large scale attack on one
of our COPs up in northern Waygal. He would also when
he returned from Pakistan in the winter he came back
with all this money and he began trying to Fosilhock
who was number two at the time to do a large scale
attack on Bella. And we received a spike and attacks
on Bella in March and when they attempted to do this.
And when he wasn’t successful he actually fired
Fosilhock. And that is when the USAF and| (b)(6) |
came into the picture because he wanted a successful
large scale attack that he could have on video which
helps drive more funding. And also raises his status.
So the fact that| (b)(6) |was involved was more
indicative that he needed to do a large scale attack.
Plus there isn’t any need for as many fighters that
they had in the area if all they were going to do is
fire rockets and mortars.

They brought in people from the Watah Pur in
Korengal. And around this time we even saw a dip in
attacks in those areas and lack of communication from
groups that we usually see on a daily basis in the
Korengal. So we knew that other people were on the
battle space. You don’t move all of those pecple for a
small attack like rockets and indirect fire.

I.tCol So, during the planning for Operation Rock Move,
your most likely enemy COA was the small scale or
harassment attack?

CP'.'(b) Yes, sir. Not as in firing rockets from far
away. But from actually firing on the FOB from a close
range with small arms fire and attempting to engage the
helicopters as they were pulling out of Bella, which in
the previous 3 weeks they had changed their TTP and
shown that they were willing to attack CH47s even when
AH-64s are present. So those are both involved with
the most likely and most dangerous course of action.

LtCol Bligh: And then when the platoon got in there without
being attacked for a couple of days, did your
assessment change?

CPT Pry: Yes, sir. First of all I was surprised that they

were able to get into COP Wanat without having any
shots fired. I think they were able to do that because
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LtCol (b)), (b)3

CP)(6), (b)3)

one, they did it extremely fast and pretty much at
night. The first Convoy action went in there by
ground, the first troops. And they occupied it so

quickly I think they caught the enemy off guard. I was

surprised even watching it on the video. So, that
surprised me. But what didn’t surprise me though was
how mad they got when they realized that they didn’t

get them at Bella. So that--[ (ne) |pushed his Soldiers

back down south. So basically took everyone he was
going to use at Bella and pushed them down to Wanat.

= during the planning you had a most dangerous COA
listed?

At some point after the platoon got up there did-

Yes, sir.

LtCol b)), ()F Did the most dangerous COA pre July, did your
assessment change also to make that the most likely coaA

CEBe). ok

at some point after the platoon got up there?

I would say you have to change, sir, based off of

the volume. Because for this course of action that we
talk about here for Wanat and for the move the level of
fighters is much less we are talking 40 to 50 max. And

so that had to change after they were established
because the fighters were being pushed south the
numbers increased.

LtCol (p)e6), (b)3} So, after they had gotten there without being

CPBie). o)

attacked you believed a large scale attack, something
more than 50 enemy fighters?

Yes, sir. Initial assessment we figured they

could use between 100 and 125. That is when I thought
they would be able to get in there reasonably. Within
the next 72 hours I think is what we had said, but they

building a pool in that many more fighters isn’t
something we had planned for. We had evidence that
they pulled in fighters that we had never seen before
And that is something that we hadn’t accounted for.

LtCol (b)®6), (b)(3) And this is-- You say you had evidence, is that
evidence gained after the attack or during that 8 to 12

CPT)6), (b))

July.

There is smattering of both, sir. If you go back

and look at the Red Ridge transcripts, people were
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saying they were referring to Uzbek language being
heard on the radio. Not very many transmissions
though, there was like 2. And one of the-- And we

didn’t hand}~—=- tead— € mainly for

religious ED the Commandos come
up and loo APPROV nd they pulled a guy
over that t If you look at the

photos of it and it is anyone’s guess what his
nationality really is because it is just a picture. So
there is-- The evidence more is if you look at long

CWO~NOTULE WN R

[y

11 term scale of HUMINT reports of the movement of some
12 fighters that we were tracking coming from Pakistan 2
13 months prior. We saw them move into the Shurack and
14 get kicked out of the Shurack. We saw them move into
15 the Korengal they got kicked out of the Korengal.

16 Moved back up to the Watah Pur and then I believe that
17 | (b)(6) | had been trying to pull them up there for
18 the Bella attack, which is probably where the 2 Uzbek
19 communications came from.

20 LtCol b)), b)Y  So reassessing now that the platoon is in place
21 and they hadn’t been attacked. How do you communicate
22 your reassessment? To whom do you communicate that

23 reassessment? '

CP'.Ib)cs) To Captainge) (b)) That is what we did. It wasn’t
25

uncommon for one of the company commanders of the

26 platoons to come down and just to see what would happen

27 in one of their areas. So, that is how I did it with

28 Captaingye), b)$) I believe major (b)6). b)3would have in that
29 conversation, the Battalion S3, though I can’t say for

30 sure if he was there or not. And Sergeant Major (b)), b)) [White |
31 would also come in. And we would do it this way. And

32 that was more often in the CUB or prior to the CUB

33 starting we would sit down there. The commander, the

34 Sergeant Major would be in there with the S3 XO. And

35 we would say okay now that nothing has happened what is

36 new? What are they doing now? Why haven’t they

37 attacked? What caused them not to be able to do the

38 most likely course of action?

39  LtCol (b)s), (b)3] Did you have discussions with the Battalion

40 Commander about your reassessment?
41 CPRe), (b)) I can’t say for 100 percent sure I did, sir. But
42 it would have been uncommon for me not to have.
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LtCol ()3 BN Do you recall any changes in force structure or

equipment based on your reassessment being sent up to

Wanat?

CPD|(3), (b)) I can’t say if they did or did not, sir.

LtCol (b)3), (b)) In the past when you had gone in with an

assessment that the attack was more likely than not
situation had changed, had the Battalion reacted to
your assessments?

the

CPTo)3), (bfts) Yes, sir.
LtCol (h)3), (b)6) Can you give an example?

CPTIL(3), (b)e6) The Waygal valley. We had a period of almost no

attacks in the Waygal valley, also known as the Chow
And I began receiving some new reports from a source

=K.

that I particularly trusted that, we had an attack that

was beginning to build up there. I made the suggest
to the Battalion S3 to move one of the hi-dye system
there. We moved the hi-dye system there. And that
area is much different than the Waygal based that
ground based SIGINT works very well. And we began

ion
s

immediately picking up a lot of traffic over the hi-dye
system. This helped us map out where the enemy was at

and where they were coming up to, to conduct the
reconnaissance on the FOB. And the attack didn’t
happen right away. But over the next 2 weeks we
continued to see a buildup in HUMINT and SIGINT and
that led to us pulling in additional ISR assets from

division. This is one of those cases where we didn’t
have a preplanned set of requirements. But I went to

the map with Colonel |b)@3). (b)6) and he took it up to
division and they gave us the assets.

We ended up having at Ranch House-- They
attempted a Ranch House style attack on that FOB.
They attempted to breach the wire. But the company
commander-- when we brought in the hi-dye system I
believe he brought up another squad. And they had

repelled the attack. They got to the wire, but never

got through it.

LtCol (b)s), (b)(3) Now, switching back to the reassessment that took

place somewhere 9, 10 July when you were talking to
Captainp)e) (b)3) Did you communicate with higher
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CPT(p)(3).(b)(8)

regarding the reassessment? And if you did, how would
you do that?

Yes, sir. I did it with talking to Colonel

|Foxtrot

(b)(3),(b)(6) And a lot of this was also asset based. It

is me attempting to re-justify why we still needed the
assets, despite the fact that nothing had happened.
There had been no contact, no helicopters had gone
down. There was nothing else for me to say because of
imminent-- Things that are happening right now that we
need to happen. Everything that we are saying is
because of the threat. So I talked with Colonel
Hinton multiple times a day. Or else I would talk
with Chief who was the vice-chief basically in
charge of the analysis for Brigade. So he could also
push that up to his counterpart at division. Because
if I am doing an analysis in my area and I say this is
what the threat is and if brigade is echoing it
through their Intelligence analysis and if division
sees it the same way they are more likely-- Division
is more likely to agree with us that the threats

valid.

LtCol| (b)3).(b)6) You had reassessed that a large scale force would

CPT({)3).0)1h)

be coming south from Bella and massing around Wanat.
And that was based on what sources?

I can’t tell you the source numbers exactly,
mainly because I don’t remember them, sir. We had one
recruit source and the code name was [b)2Higi I believe.
He had access to the Waygal valley and had actually
lived up there. I believe it is north of Walatenga in
our area. And he had access to just north of Wanat.
His free roam of mobility was greatly restricted
around the, I believe, the 10" or the 11*™. But he did
report I think twice since we actually started the
move. So between the 8™ and 11 or 8™ and 12t he
reported twice.

He was telling us basically what the enemy was
doing. And on the 11*" or 12™ he was very agitated
with HT. He was saying that we were going to be
attacked. He doesn’t know when. But he was surprised
it hadn’t already happened. But that was just one
source, sir. We had other sources that weren’t
recruited that were coming in saying the same thing.
Not just HTTO06 but HTTO1l, which is a general support
team out of Asadabad didn’t work for us directly, but
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|Beta

they worked for division. They would call us up and
they didn’t call us up very often. It was more of a--
we would hear from them once a month Oor once every two
months. And they were calling us up telling us they
got sources.

I had a Soldier Staff Sergeant |b)3),b)6) who was in
the S2 shop, but we left him in Asadabad to liaison
with other agencies. And he was telling us one of the
other organizations that was out there in Asadabad had
a source that was reporting similar information.
Basically that we-- They were moving down from Bella
and we were going to be attacked at Wanat. Also, that
forces were coming from the Watah Pur to support. So,
it was all-- all that evidence was leading towards we
had a large scale attack coming, sir.

LtCol | (b)(3).(b)(6) So based on those various HUMINT reports you came

CPT())(3),(b)(6)

to your conclusion when you reassessed that a large
scale attack was likely?

No, sir. The SIGINT helped too, sir. There is a
lot more call signs that were active. The call signs
that we expected to see active such as Marwon, which
was active. The ones we expected to see active were
active. And then we saw a lot of frustration when we
actually pulled out of Bella successfully. We had a
lot of frustration that they weren’t able to hit us.

LtCol| (b)3),(b)®6) How was-- all of this information, I mean, you

CPTy)(3).(b)(6)

|Beta

got this information and you are making your
assessment or reassessment. Are you getting that
information from higher and from below?

I don’t really get much information from higher,
sir. If something comes on the TS side we will get
that from higher. But almost all HUMINT would come
from the teams that worked for us or from the teams
that would just call to us to give us the heads up.
The only HUMINT that we would really get from higher
if it was a defense HUMINT team or something from a
different government agency. Sometimes they wouldn’t
be able to call us directly and tell us. But most of
that would be bottom fed, sir.

LtCol |(b)(3),(b)6) How does the Brigade 2 shop and the division 2

shop get the same information that led you to your
conclusion, how were they getting that?
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CPT()(3),(b)(6)

When a unit collection teams writes a report if
it is imminent threat as Soon as they get the
information they run up to the TOC and tell us, Hey,
they are moving into position to attack now. Then
that is how we get the information. Within 30 minutes
they would write the report. But whenever they email
me and the S2 Ops and the assistant S2s the report for
the dur, we are courtesy copied because it is actually
being emailed to the Brigade S2 x. Brigade S2 X gets
a copy of the draft intelligence report and they do
all the by the book formatting, the changes that have
been made to us. Basically it is a QC process. So we
have the information, but they are making it into a
serialized product, as soon as they make it into an
acceptable serialized product they forward that to
division. And that is how the actual intelligence
reports are pushed out.

The analysis is pushed up through-- If it is
analysis that we are doing on an imminent threat then
we push that up with the phone. But the analysis on
the reports are done through the intelligence summary
that we issue every night. And that would be sent up
to Brigade by a specified time line so they could push

Egig]up their intelligence summary to division.

LtCol

CPT [b)(3),(b)(6

(b)(3),(b)(6) Imminent threat was the HUMINT that you used as

part of your reassessment, is that considered an
imminent threat? Or was that just additional report
that gets processed?

You could say both, sir. When ever, especially
when Rudy came in and said that something was going to
happen we always treated it like it was about to
happen. Because he was almost always right. So,
whenever he came in to say we were going to be
attacked we took that as yes we are going to be
attacked. We told everyone that he had come in and
told us what was going to happen. We would push that
out immediately. The report for him coming in would
be within 30 minutes and they would send us a
serialized report at least the draft version that we
could work off. So it would go up both channels, sir.
And at this time we were getting so many reports that
there was a large force, everyone had that
information.

31

000338



LtCol | (b)3).(b)6) So once you reassessed, how did You communicate
to the Battalion Commander You reassessed? Is that

part of the CUB or did you produce a product and just
talk to him?

BwN R

Magenta

CPT| (b)(3),(b)(6) I would talk in the CUB. Because in the CUB,
sir, I had a portion up front and I would brief the
weather or something and assets available and after
that I would talk my assessment for all of the
valleys. And do this daily. And this would be the

1 highlights. So I would speak it there in the CUB so

1 everyone on the net can get back to the same page. But

12 throughout the day I would give them updates as

13 needed. So if something important came in I wouldn’t

14 wait until the CUB to tell him. I would go into his

15 office or find him in the TOC to let him know if

16 something important came in.

17 LtCol[)®)®)6:  And would your battalion INTSUM for the oth. 1gss,
1 th th . 2
8 Magenta 11, or 12" contain your reassessment

= O Wo O,

19  CPT()3),1)6) Yes, sir. It would like behind the report, sir.
20 Let’s say, we will just useas an example. If he
21 sends in a report that says 10 fighters are coming in
22 from Wallo Tangi to place an IED. We would do an

23 analysis on that comment. So, what he means by this
24 is these people are going to do it. Or what he really
25 means is they are there now because of this reason.

26 So we would provide analysis for each report that came
27 in that day, sir.

28 LtCol And someone reading your INTSUM what would trip
29 them from the time on 7 July your most likely COA was
30 this and now on 10 July what was previously the most
31 dangerous COA seemed more likely. What would trip

32 someone reading your report that that was what you had
33 reassessed that was more likely the large scale attack
34 would take place?

35 CPTM There are multiple ways, sir. You have the

36 weekly assessment that we wrote. And that didn’t

37 change every day. But it changed as basically almost
38 weekly. And if you look at the weekly assessment from
39 the 22 June, 28 June, 6 July, 12 July you would have
40 seen a gradual increase of they are attempting to

41 bring all the fighters into the area. We have

42 established communications. They have now brought the
43 fighters into the area and established communications.
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They have funding communications and fighters and they
are ready to attack. They missed the guys at Bella
and now they are moving down south to Wanat. And that
was shown in just the broad stroke weekly ones.

You also have it in the analysis in the

individual reports talking about movements of

fighter’s aid. They are going to move the fighters

from here to there. So basically, someone would have

to read the analysis or if they were one of the major

players, like the ACE chief, the S2 X, the S2 on m
side or Colonel (0)3).()6) | counterparts or Majorm.eraﬂ

counterparts they would have been in on the phone and

E;ﬁgw email traffic discussing all of the changes.

LtCol| (b)3).(b)(6) Do you recall, you said that you had a voice com
with the Brigade S2 regarding your reassessment. Do
you have any email traffic that you recall?

CPT{b)(3).(b)(6 I may, sir. I just don’t have a copy in my PST
though anything I may have done I couldn’t prove right
now, sir.

LtCol During the session and I know it is kind of tough
this point, a year and half later, and you had an
opportunity to read some reports on the battle at

Wanat. But to the best of your recol ion, and

there is conversations with Captainl(b)(3),(b)(6), Did you
have a couple of conversations between the 8™ to the

22

(b)(3),(b)(6)
a

Magenta

CPT) Only one of any substantial time, sir. I imagine
I probably did speak to him multiple times because we
lived on the same FOB. So I wouldn’t have been-- It
is a small FOB so I wouldn’t have been surprised if I
spoke to him multiple times. But I only remember 1 of
substantial length.

(0))

[ffﬂ
D
~—
Q

LtCol| (b)3),(b)6) And to the best of your recollection, during that
time what information did he relay to you, if any,
regarding any indications and warnings that had been

witnessed in Wanat?
Magenta
CPT(h)(3).(b)(4 Well, not just relaying to me, sir, but I think

he did it in one of the CUBs he was talking about the

stand offish attitude of people of Wanat when we first
got up there. People weren’t coming up and talking to
them at all. It was very-- People would watch them,

—
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but not come near them. It they had-- if they would
temporarily detain them to ask them questions, they
were extremely evasive. And they would not offer any

information.
LtCol [b)3),m)6 Was that unusual?

CPT(h)(3),(b)(8) Yes, sir. It was unusual for them going up

|Magenta there. Usually-- Like if they had driven up there
- that would have been unusual. But it is hard to

establish usual for occupying that area, because we

hadn’t plopped down there. And thrown the wire across

the road, so we can’t say what a usual for that would
have been. But it definitely made everyone’s hair

stand up on the back of their necks, sir.
i

LtCol | (b)3),(b)6) What else was communicated from Captaing)as),b)é)do

you recall?

CPT(b)3),(b)6 Frustrated that they couldn’t identify weapons
because they had to detain people that they thought

were watching them but had not been able to obtain
positive identification.

LtCol(b)3) b)6): So your understanding is that he relayed that
they were being watched or surveilled?

CPT(5)(3),b)6 Yes, sir. I believe there were no women or

children. I am pretty sure they said they didn’t see
that. And on previous trips we saw tons of children.
I remember watching the commanders handing out beanie

babies left and right to just flocks of kids. So to
Seée no women and children was very indicative of a

fight about to happen.

LtCol |b)3).(b)6 So commanders up there I am assuming the
Battalion commander is there?

CPTp)(3),(b)( Magenta|Where, sir?
LtCol |1)3),b)6 At the commanders update. Do you recall any
Beta discussions follow on discussions after Chosen 6

briefed regarding the situation in Wanat?

CPTy)(3),(b)66) There was almost always, sir, but I couldn’t

[Magenta | speak specific to one.
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LtCol | (b)3).(b)6) Did Captain[b)®).b)6lrequest any additional assets be

moved to Wanat during that CUB or any other time?

CPTh)3),(b)(6) I can only speak to intelligence assets, sir.
And like all the commanders he was always asking for
more. And I couldn’t say what he specifically
requested, but I would be remissed if I didn’t say he
was always requesting additional FMV assets. He in

| particular liked FMV assets better.
[Beta
LtCol (b)(3)(b)6) What-- 2" platoon chosen when they went up there

they didn’ P L
[Magenta | “PeY didn’t have a data link, is that correct?

CPT|(b)(3),(b)(6 No, sir. No they didn’t have an S pop is what
they usually used to communicate back and forth like
on SIPR or basically on SIPR. I believe they had a
117 which has a data capability though extremely low
baud rate. Not practical for sending pictures and

EEEEW stuff like that.

LtCol (b)@3).(b)(6) Could they have-- They had full motion video
coverage, or when they did, did they have the ability

to view it there at Wanat?

CPT@EHE@ I don’t remember if they brought the rover or
not. With the rover you don’t need connection to the
SIPRNET. It is a direct line of sight feed from the

aircraft.
LtCol |(b)(3)(b)6) During your interview you also mentioned that it

was your understanding that Lieutenant Brostrom from
when they went up to Wanat the platoon was out
patrolling covering some of the danger areas?

Yes, sir.

LtCol |(b)3),(b)6) And why was that your understanding?

CPT(h)(3),(b)(6 I don’t remember how I found that eut, sir. I

don’t know if it was-- I don’t know if that was from
talking to him when he first got up there or if that
was from a CUB or Captainpa),me) I don’t remember how

I knew that. m]

LtCol | (b)3),b)6) So when you went up on the site survey earlier I
| | ' t d s?
Magenta am assuming you spotted some danger area

i

CPT |(b)(3),(b)(6 Yes, sir.
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LtCol ((b)3).(b)6) And so your assumption was once the platoon was
up there they were patrolling in those particular

ﬁﬁiﬁ;ﬁa_' areas?

CPT())(3).(b)(p

O.
—~

I don’t remember what I assumed as far as where
they were patrolling, sir. I remember on my site
survey one of the large discussions that Captain mwumw“Oscar|
and I had was how to emplace the OPs in order to cover
those danger areas. And I believe they were supposed
to be ANA OPs is what they were establishing. But
they-- From what I remember they didn’t have enough

forces to cover it when they first occupied.
LtCol |(b)3).(b)6 And if you understand that a platoon is covering

somehow a danger area, does that affect your Intel

analysis that are the assets they need?
CP‘I'()(3),(b)()B = Yes, sir.
e

LtCol |(b)(3),(b)(6) And how so?

CPT(b)(3).(b)(®) If they had been able to effectively see every

|Magmﬂa| where around them, at least on the ground, at their
level and below for 300 meters out, someone attempting
to come to a wire would not be as likely. A good
example would have been Able Main after they harvest
the corn, because they had good visibility 360 degrees
all the way out for 3 to 400 meters. But Able Main
during the corn growing season was highly likely that
someone would attempt to breach the wire, because they
could get within 5 feet. So it wasn’t just for Wanat
where that would have changed. That was throughout
the battle space. If they can cover all the dead
space with direct observation they can greatly change

the course of action.
LtCol | (b)3).(b)6) And the ISR are required?

CPRi3)0)Magent | Yes, sir.

LtCol b)(3),(b)(6n the interview you mentioned that you did not
get pictures from Lieutenant Brostrom’s shura that he
interrupted on the night of the 10™ or the 11® you did

: : . : 5

not receive any pictures. Why is that important?

CPTb)(3), (b)) It is important, sir, because one thing we do a
lot is we take the pictures of the platoon leaders or
mostly the RTOs or FOs would take during the shura and
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1 they are often set up as good news stories. But we

2 would take the raw photos with no data associated with
3 it and show it to our sources. And the sources can

4 say, yeah this person should be there. This person

5 should be there. This person shouldn’t be there. I

6 don’t know who he is, or this person is a bad guy.

7 And that is actually how we help to grow our PID book,
8 our positive identification book. We have hundreds of
9 photos in it. To where we knew we had photos of

10 people who were either fighters or facilitators or

11 connected with the insurgencies somehow. And we would
12 have their name and where they had been sighted at.

13 So we would-- I would have loved to have gotten photos
14 from that shura because if I could have gotten them in
15 front of Ib)(z)Higr in time then he may have been able to

16 point out people who didn’t belong at that meeting.

17 And who could have been intimidating some of the

18 elders who were there.

19 I.tCol Had pictures been taken could they have gotten

20 back to you based on the lack of the SPOP?

21 CP'.n) No, sir. Well they could have made it to me

22 eventually, sir, but not by the attack, sir.
|Beta | Beta
| (3), i

23 LtCol |(h)3),(b)6) And then Captain |p)a3)m)6) had supper with a local on
24 the 12™, you did not receive information on that, is

25 .that correct?

26 CPTy)3)b)¢ No, sir. From my understanding after the fact

-

27 that I think that dinner ended 3 or 4 hours prior to
28 the attack, which is likely why I didn’t know about

29 that.

30 LtCol|(b)3)(b)6) Is it fair to say that you back at the battalion
31 as the S2 prior to the attack you were aware that they

i il ?
32 were being surveilled
33 CPEI{)(3),(b)( Yes, sir.

34 LtCol |(b)3),(b)®) And that there was what appeared to be a

i i £ d il ?
a5 reduction in the number of women and chi dren
36 CP )(3),(b)( Yes, sir.
37 LtCol |(b)3).(b)6) And that they were not being friendly when they

38 tried to interact with the locals?
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LtCol | (b)3),ib)6)

|Magenta |
CPTbxmﬂm§

Magenta

That is correct, sir.

Anything else, any other facts about the lay of
the land there and with the populations?

No, sir. Not that I can remember.

Sifting into some comments into some ISR assets.
You made a comment finding out we just lost assets 2
hours after it happened. Meaning after you lost the
asset, could you explain that comment, please?

Yes, sir. That was more of a systematic problem
that we had in Afghanistan. More than one occasion we
would be scheduled for an asset to provide coverage for
‘a certain area. Whether it would be for an operation
or for an IPB or force protection, and we would find
out that it wasn’t coming to our area when we attempted
to contact the asset to begin them pushing us
information. They would say we are not in support of
you. So that could happen like it would take 4 hours
for a Predator to fly from Kandahar to Konar. We would
contact them 2 hours out so we would make sure they
knew what our plan for their collection was. And we
would find out 2 hours prior that someone else had made
the decision that they weren’t coming to support us.
That was extremely frustrating. And it had an effect
on the ground tactical plan. Because sometimes we did
operations with one of the go no go criteria that we
had either SIGINT support or FMV support or CAS support
CCA support. And loosing an asset like that-- Often it
happened. The decisions were made without us even

knowing or a discussion taking place.
e

LtCol| (v)3),b)®) You made another comment about sometimes the

battalion commander needs to have more ability to weigh
in on those decisions?

Yes, sir.

(6) Can you explain that, please?

Magentafihen Colonel[ ®)3.0)6) | began doing was putting the[Diamond |

availability of CAS and ISR as go and no go criteria.
And we would, I think it is even stated in the CONOP is
that one of the abort criteria is if another action
happens somewhere else. It did happen on another one
of our missions. It was a major operation, just not
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with a phase where we do multiple air assaults and CH47
went down in north east from Nuristan. We had the
helicopters that dropped our Soldiers off fly right
back to them and pick them back up, because we knew
that all assets would be pushed to support the down
helicopter. And we understand why, but that does
affect our ground tactical plan if assets are not

ilable.

LtCol (b)3).()®)|  Somewhere around the 11" of July of last year

|Magenta

CPTD)(3).(b)(8

=

[Diamond [know if Colonel[ m@\bie) | Major [b@oel or Captain o)) bye)|Oscar |

when you lost the asset and you lost your full motion
video which you were planning on. How would that have
changed the ground tactical plan up in Wanat?

Sir, I don’t know if it did. At this point we
would not have been able to pull everyone out of there
Or surge enough forces to have it completely
established to basically get it all up before we lost
collection. We were having problems getting stuff up
there as it was. And it takes a little time to throw
on all the HESCOS build the force protection and make
it sufficient for it to stand on its own. So I don’t

made any drastic changes to it. It was more of we were

W' already committed at this point.

LtCol|(b)@3).(b)6) And you stated that you didn’t have the ability

|Magenta|

CPT()3),(b)6

to surge any additional assets?

No, sir. What I mean by that it was not like we
could have grabbed an additional 6 CH-47s with 2
Bobcats and a bunch of engineers and Soldiers with
sandbags and shovels to go up there and fill
everything quickly to build machine gun pits or I
don’t even know. I think they had to finish the
mortar pit. But we couldn’t just surge an additional
company up there to finish constructing that place.

LtCol |(h)3),(b)®) Is that because you didn’t have one?

CPT (b)(3),(b)(6)

|Magenta|
|Beta |

Sir, we didn’t have forces to do that. We were
spread pretty thin as it was. But the theater didn’t
have enough roving assets to help us do that. That
was not something that was ever considered.

LtCol | (b)(3).(b)6) Shifting back to the comment about ISR in

general. You made a comment that the division had the
wrong picture. The division commander might have had
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LtCol

CPT

the wrong picture and you made some comments about
having incorrect ISR priorities or collection
priorities. Can you explain that please?

Yes, sir. That goes back to another systematic
problem. I do not remember seeing one division
intelligence product that was not plagiarized from us
that was correct. Very often a product would be
briefed to either the division commander or the DCGO
and General Milley. And it would be incorrect and
grossly incorrect. One product in particular, I
remember they were told to say to pull how much
kinetic activity would happen within a 20 mile radius
of the boarder at a specific point. And the product
that was briefed to the CG was that three kinetic
events had happened in the last 90 days and 2 of them
were duplicate events. They were off by 7. And
including one that was producing casualties on one of
our FOBs where people that fired rockets from the
border. Including 2 SAF events where they engaged
KIOWAs. And these are the types of briefs that were
going in front of the CG and DCGO to help them make
decisions on where to place assets. I have faith that
division probably put a product in front of them when
it came time to look at the priorities again. That it
said that there was a threat in Wanat. T seriously
doubt that whatever product was put in front of them
actually correctly and accurately relayed what the
threat was.

(b)(3),(b)(6) And that would be in the division INTSUM or how

b)(3).(b)(6

would that be?

I doubt it, sir. Normally when they request for

|Magaﬂa| a certain product it was a standalone product that was

made for them. I almost-- I hardly ever got a chance
to see it. Our vice chief sometimes got a copy of it.
And when he did he would send it to me. The one in
Pakistan in particular he got a copy of and wouldn’t
tell me who the analyst was that wrote it. Because he
knew how upset I was going to be. Because he did know
the correct information for what had happened there.
And he had fired back to division. But that was after
that product had already been briefed. For this
particular incident I do not know what was put in
front of them when they were re-evaluating what was
going on in the Tangee valley and other places. I
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don’t know what information the

Yy had in front of them

to look at. But I have no faith that it was accurate.

LtCol | p)3).b)6) | You had concerns as divisions were setting
priorities for collection assets, but did not

necessarily h t i 1 ?
ﬁﬁ§§§ﬁ5] rily have the right picture?

CPT(,)3).b)6 Yes, sir. Even down stairs I was reviewing

products where their analysis was wrong. I saw

information saying that

(b)(6)

was involved in

this attack, which I understand why they said it. It
is just not accurate. Even as low as division
especially Theater products that I saw or CENTCOM

products and division products were most always wrong.

LEtCol |(b)(3).(b)6)

I.Tc No questions.

Thank you, Lieutenant Colonel¢xaﬂm@ k)scar|

LtGen Natonski: Going back to the reporting process from the
COP to Battalion, there were a number of indications

and warnings. Not just when Captain[m@mm@

but I think in ays leading up to the attack
(b)(3).(b)(6)

before Captain

got there, which was on the 12%".

You mentioned the women and the children, and the
shura, there were groups spotted in the hills. There
was a local that mentioned the attack, the military
Would the platoon and

age males doing surveillance.

did the platoon report that up?
they did it by voice and did they do it through the
Company TOC. How-- Were you a recipient of

information from Lieutenant Brostrom

WViagenta] ©@.e@got there?[Oscar |

CPTh)(3),(b)(6) I know of at least one time that I talked to him.
I think it was shortly after he established. But it

And when they did

before Captain

was-- They would call up and I think most of the RTO
did it they would call up over TACSAT and they would
take it in the TOC. So the S2 Ops desk would be there

along with the fires desk and the battle captain.
they received information that way.

LtGen Natonski: So the bulk of the warnings that would
indicate perhaps an impending attack came after

Captain|b)@)b)6|arrived on the 12 of July?
CPR)(3),(b)(6

) No, sir. I wouldn’t say that.

I would say that

we still thought there was an impending attack before

41

| was there
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we showed up. Because we knew they were going to
attack it. But it did increase as Brostrom occupied
and it continued to increase when Captainshcwed
up.

LtGen Natonski: I am trying to establish how you could ramp
up the urgency as you then had to report to your
higher headquarters and Lieutenant Colonel
You could say, well we received a SIGINT hit on this
which might have been on the 9™ and the 10®™. But what
did you get from the site and it said it had been
substantiated by these reports coming from the COP
itself. About the military aged males conducting
surveillance, the lack of women and children. How
much of that all came together as you reported kind of

[Foxtrot |to colonel |®@.b)ie)p I mean, if you cry wolf all the
time people are going to disregard you. But what was
it in Wanat’s case that ramped that up above and
beyond Waygal Valley was a bad place. We had Bella we
had the Ranch House. There had been a lot of attacks
there. What made Wanat in your eyes the situation
urgent enough where they should have been redirecting
ISR assets? Whether it was Red Ridge or full motion
video over to Wanat and perhaps give it further

confirmation of an impending attack?

CPT 1)(3),(b)(6) I would say, sir, that the volume of sources that
was reporting. What makes this attack then a lot of
other what we call imminent threats in all the
different valleys is the number of different sources
that were providing information, both HUMINT and

SIGINT.
LtGen Natonski: Okay, and you were picking up on all of
this?
CPT)(3),(b)(6) Yes, sir.
LtGen Natonski: And you were taking this to Colonel

CPTy)3)b)¢Magentafes, sir.

LtGen Natonski: And what kind of reception did you get from
‘ i m 7

[Magenta Exiancs

CPT (1)(3),(b)(6) The best way to describe it, sir. He understands

the whole cry wolf thing. He didn’t think that we
were crying wolf on this but he was trying to play
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devil’s advocate in helping understand that there was
other threats throughout the area.

LtGen Natonski: Okay.
CPTh)(3),(0)(6) He was supportive. And after he would listen to

my argument, because I would take what the most recent
Intel was either that day’s SIGINT or that days HUMINT
and whatever we got from over TACSAT that day and I
would compile it up. And say hey, sir, this is how it
is all tying in together. He would say okay I will
take that and I will re-engage division on it.

LtGen Natonski: Obviously you had a feel for the urgency and
the danger that those Soldiers were sitting in. And
in order for you to ramp up the urgency of the
situation you went to Major Himes and Colonel Ostlund?

CPT)(3).(b)(B) Yes, sir.

LtGen Natonski: Did they take the sense of urgency to the

next highest level, the Brigade?
Magenta

CPTh)(3),b)(6 I asked them to, sir. And I can only assume they
did. I have no evidence that they didn’t and I didn’t
of course follow up on them to see if they did.

LtGen Natonski: Understand. But you did ask them?
CPTy3) b)(Magenta |Yes, sir.

LtGen Natonski: The reason I say is coming through the 2
channel is one thing, but commander to commander
certainly raises the bar and makes this much more I
guess the sense of urgency. Just out of curiosity and
your thought process and based on your experience in
Afghanistan, let’s say there was confirmation that an
attack was impending within 24 hours. What could they
have done to help want that attack at Wanat? What

|Magaﬂ5] measures could the battalion could have taken?

There is not many more assets the battalion had.
We could have had the QRF propositioned in order to
launch faster, but they launched fairly fast as it
was. One thing we had asked for was forward
positioning aviation assets to either be stationed at
Blessing or out of Asadabad.

CPT(b)(3).(b)(

=
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‘LtGen Natonski: Had that been done before?

Magenta )
CPT)(3),(b)( For different operations, yes, sir.

LtGen Natonski: Where you put a section apaches standing by
in Blessing on a 15 minute response time?
CPTp)(3),(b)(9) Yes, sir. Like for Blessing in particular it was

very short duration it would be like while aircraft
were still in the air conducting air assaults at
Asadabad that had been done before. I believe they
had stopped blades at Asadabad before positioned.

LtGen Natonski: What about moving a QRF force up to the site
and re-enforcing it?
CPﬂm@me They could have, sir. The difficulty with that

is because of how thinly we were already spread; if we
had pushed a QRF up to Wanat that would have taken
away our ability to react to anywhere else in the
battle space.

LtGen Natonski: But Wanat was the main effort and as you
said, there were a lot of indications and warnings

that there was an attack on that site.

CPT()3),00)B) Yes, sir.

LtGen Natonski: I mean, that is the same thing as Brigade
saying, well okay there is some indications and
warnings at Wanat, but over here in this valley we are
getting some indications-- I am playing the devil’s
advocate from the brigade level. In saying hey this
is a main effort but you know we have got some guys
that are posing a danger to this outpost over here. I
guess they haven’t mitigated some of the risk by
virtue of putting the TOW missile up there and the 120
mortar and the other mortar. But I guess I am still
wondering-- of course you talked to Lieutenant Colonel

[Magental (0)3).b)6)| by radio?

Foxtrot ]

CPT (b)(3),(b)(6) By phone, sir.

LtGen Natonski: By phone, okay, was that followed up in
writing in any way? Emails-- you had mentioned but

you don’t have access to those emails?
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CPT (b)(3).(b)(6 Yes, sir. Usually I followed up with the recap

of what I said plus an apology for the way I said it.
That was actually pretty common.

LtGen Natonski: Abide by verbally.
CP)G).b)(Magenta| Excuse me, sir?
LtGen Natonski: Verbally you followed up verbally?

cempe.o(Magentalno, sir. A lot of times after we spoke verbally
I would send an email.

LtGen Natonski: On the SIPRNET?

CPﬂUBMM(MagenKahes, sir. Not always, usually after I calmed
down.

LtGen Natonski: But you don’t have copies of that and trying

to track down emails-- we have great communications.
Better than probably any time in our history and yet
we do a terrible job of keeping records of all of

these conversations and transmissions. And when you

go to find them it is extreme difficulty in doing
that. You know, normally I know that Captain&xaﬂmeoscar

went up there on the 12*. Had Colonel [ ()@E).b)6) | or |Diamond

Major(b)(s),(b)(e) been there or the Brigade CO been up to

1 Wanat? -
|Magenta |Diamond
CPT)(3),(b)(6) I know Colonell(mwumw) had been up there multiple

times.

LtGen Natonski: After the establishment of the VPB COP?

CPTU&Lm$wagenE4I don’t remember him going up there since it had
been established, sir.

LtGen Natonski: That was the battalion’s main effort. Was
that his normal battle field circulation? To get out
and about and visit sites?

Magenta
CPT(b)(3),(b)(6) Yes, sir. He was out and about a lot, sir.
LtGen Natonski: But he had not gotten to Wanat?

cpmwam>Magenm41 do not remember if he had or not, sir.

LtGen Natonski: With that said did the RIP TOA of it ongoing
have any effect on the normal day to day operations
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with respect to Intel reporting, battle field
circulation? Was it a distraction for your battalion
for the brigade in terms of ensuring the necessary
precautions were being taken to safe guard those

Soldiers at Wanat?

CPTh)(3),00)(B) I think speaking from the Intel point of view,
sir, I-- and it was in a way I actually plus’d up
because the brigade Intel section had ripped out
before us. I didn’t have to deal with handing off of
why they were in transition to. I had not only their
Soldiers but my Soldiers there at the same time. So I
had on an Intel point of view I have plus’d up.

LtGen Natonski: Plus’d up from the incoming battalion?
CPTo)3).(b)Magenta |Yes, gir.
LtGen Natonski: So they were actually turning over with you

at this time?

Canwxwxﬁﬁiiiiékhey were about to arrive. And we had one guy
who was coming a head of time but we had just changed
out an HCT--an HT that had more personnel. So that
gave us the ability to push out reports faster.

LtGen Natonski: What about at the S3 /COs level. Were they
involved in trying to turn over their counterparts

[Magental] during this timeframe?
CPT)(3).(b)(B) Yes, sir.

LtGen Natonski: So they were not only worried about Wanat
but they also had to make sure that the incoming
battalion had all the necessary information before
they went in and rolled in, which was what 2 weeks

e k t ion?
from-- You were about 2 weeks out from rotation
CET5)(3).(0)6) Yes, sir.

LtGen Natonski: Do you know when there was supposed to be a RIP
TOA at Wanat? That CONOPs doesn’t have anything--
That CONOPs covers from 8 to 10 July. No mention that

was it 3*@ BCT 1%t ID?
CPTH)(3).(b)(6) Yes, sir.

LtGen Natonski: Any idea when they were going to fall in on
that spot?
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|Magenta|

CPT|(b)(3).(b)(6) It was based off of the establishment of the
defensive perimeter. But I do not remember the time
line, sir. I wanted to say the 17t in my head, but T
don’t know why that sticks out.

LtGen Natonski: Was there anything or any documentation and
Op plan that laid out what happened after the 10" at

W ?
anat

CPT [b)(3).(b)(6 I don’t remember one, sir.

LtGen Natonski: Do you know when mission complete was, the
transformation of site from a vehicle control base to

a COP?
CPT(1)(3),(b)(6) No, sir.

LtGen Natonski: So, the extent of the planning essentially
went for the initial influx of troops and the initial
set up of the COP from 8 to 10 July. And that also
included essentially the lay down for ISR and I guess
no go criteria, which was included in that. But it

[Magenta] only went through the 10 of July.

CPT (b)(3),(b)(6 I know we had requested assets but just what was
listed on the CONOP, sir. But I can’t--
LtGen Natonski: But it is not in the CONOPs?

Canum@MagemﬁlNo, sir. I can't speak to the maneuver plan past

the 12*®, sir.

LtGen Natonski: Do you know if there is anything in writing
past the 10™ because that is all that goes through?
Magenta

CPT(b)(3).(b)(6) No, sir.

LtGen Natonski: Is that the norm for the establishment of a
COP you take it through the first two days or three
d ?

Magenta Ry

CPT(b)(3),(b)(@) No, sir. I can’t-—- when I say no I mean, I can’'t

speak to it; because, I wasn’t with the battalion on
the establishment of any new major COPs.

LtGen Natonski: What was your understanding of the

establishment of that COP?
Magenta

CPT,)3) b)6) Of its current state when it was attacked, sir?
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LtGen Natonski: Well, what was the purpose of the COP at

Wanat?
|Magenta|

CPT/

)(3),(0)(B)

To disrupt any movement in the Waygal that was
from my Intel point of view. But it was also to help
provide governance and pull the road up to Wanat.

LtGen Natonski: Okay, so set the conditions to improve

|Magenta|

CPTI

)(3),(0)(p

=

security, governance, and economic development. And
the end state according to this was the equipment
removed from Bella and the initial occupation
complete. So as of the 10* of July that would have
assumed based on this that the initial occupation was
complete. And that the enemy forces had been
disrupted and that they embraced the coalition forces
at Wanat. Enemy TTPs we had heard in the past and the
most likely course of action that was initially laid
out in there was indirect fire. Was that the only
TTP? I mean your most dangerous course of action was
a full-fledged attack. The enemy wasn’t so scripted
that they did the same thing every time?

No, sir.

LtGen Natonski: And of course your biggest concern was a

|Magenta|

full scale attack versus just the indirect fire? And
you passed that up to the Brigade. Do you know if the
Brigade took that to the division?

CPT)(3),(b)(B) The only portion of a TTP shift that they took to
division I think was a TTP shift in late June early
July of them-- of the AAF people who had come to Bella
began to engage military aircraft even when the AH-64s
were present. This was a major sticking point. That
is one TTP shift that I know they took to division.
And it actually forced a change to the way we flew
into there.

LtGen Natonski: Okay, we did have the branch outs, which

was I guess a large scale attack?

CPTb)(3),(b)(6) Yes, sir.

LtGen Natonski: Was there other instances in the Brigade’s

AO where they actually launched full scale attacks?
Or was indirect fire the most common TTP?
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[Magental]

CPT(1)(3),(b)(6 For harassment, indirect fire was most common.
But direct fire was very common in our AO.

LtGen Natonski: Direct fire meant attacks on positions?
CP@mmﬂnREiﬁﬁEﬂYes, sir.

LtGen Natonski: That was not out of the ordinary?
CPTy)©3).0)|Magenta|No, sir.

LtGen Natonski: Okay.

MG Perkins: Going back to SIGINT collections, we will be
taking a look at a couple of products and various
echelons and it looks like your airborne SIGINT
capability you lost sometime on the 11" both the Red
Ridge and the Predator is that as you recall it?

|Magenta|

CPT(p)3),(b)6) I think we had a few hours of collection on the
11%", sir. But it was drastically reduced.

MG Perkins: So that was the last day that you lost those. At
what point do you remember that you became aware that
you would lose those assets on the 11%"?

Magenta
CPT (b)(3),(b)(6 I don’t remember, sir.
MG Perkins: Do you remember it being a surprise when you

found out whenever that was?

CPT(1)(3),(b)(6 Yes, sir. But I don’t remember it being-- I

remember I was definitely surprised. Because when I
was told that by I believe it was Specialistb6)at
the time. I was very upset. And I went straight to
the phone basically.

MG Perkins: So whenever it ended on the 11*® that was not as
you thought it was going to be and that based on

whatever products you got from Brigade and Division
prior to that your assumption was it was going to go

|Maqaﬂa| through, do you remember how long?

CPT(b)(3).(b)(®) Sir, I was under the illusion, this was probably
self imposed, that we were going to get the assets
back.

MG Perkins: Sc even when you were told you had lost it you

thought this was going to be a temporary situation?
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|Magaﬂa|

CPTY)(3).(b)(6) Yes, sir. And part of that is because often when
we made it a commander’s issue, which we didn’t do
very often, but often if we did make it a commander’s
issue we often got the support we needed.

MG Perkins: So when you found out that you were losing these

) th : ' r :

mmii;ﬁ; assets on the 11", did it become a commander’s issue?

CPT(1)(3),(b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: And what action does that precipitate when it

becomes a commander’s issue?

CPTh)(3),(b)(6) Generally, what happens is I talk to the 2 and I

give them all the information that the Brigade 3 is
eventually going to ask him for. And I give him all
the same--

MG Perkins: So that is Colonel Hinton, you said?

CPﬂmmxmdMagenkﬂYes, sir. So, I tell the S3 and the Commander
and I tell them all the--

MG Perkins: So you are firing a warning shot to Brigade
. ; : - . .
ﬁﬁéﬁéﬁ&? basically is what you are doing saying here it comes?

CPT(1)(3),(b)(6) Yes, sir, because all decisions are actually made
in the Ops channels.

MG Perkins: Understand.

CPTy)(3),(0)(p) They would always go to the 2 and say hey what is
he talking about is it a legitimate threat?

MG Perkins: So you gave him all the background this is why we

wanted it etcetera, etcetera.
CPT(1)(3),(b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: Okay. And then did your 3 go to Brigade 3?2

CP!$@Lw$WagenEﬂI can’t speak for his actions, but I don’t
rememper a time that he didn’t that I asked him to.

MG Perkins: ay. And then your assumption is that Colonel
Hﬁamond“(memmw) went to Colonel| (n3)(b)6) |as an assumption or

did you know it to be trueﬂDena|
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CPT)3),0)(6) - I asked him to, but I didn’t check up on him as a
matter, of course.

MG Perkins: Okay.

CPQJQMmHMagenKﬂI would be very surprised if he didn’t, because
he felt very strongly about. He was upset at me when
we lost the assets.

MG Perkins: Okay. And obviously you didn’t get them back
until I guess until the TIC occurred. But you did
have ground based again, correct? ICOM scanner

somethi ik £7
ﬁmii;ﬁg] mething }1 e tha

CPT(1)(3),(b)(6) They had ICOM scanners, sir. I don’t remember
how many. But they likely would have only had one or
two operations at any given time as batteries.

MG Perkins: Once you transition to ICOM scanners once again,
did you continue to pick up stuff? Do you remember at
all? Especially within the 24 hours before the attack
that would give you some indication that things are

ﬁﬁé&éﬁ&ﬂ ramping up?

CPT()(3),(b)($) I don’t remember how much traffic we actually got
from that COP. I know we got something; I just can’t
speak to the volume. I do remember getting some stuff
from the LDT team we had at Honaker-Miracle
referencing the upcoming attack in Wanat. It was
somebody moving in the Watah Pur. I don’t remember
who, but it was somebody moving from the Watah Pur
into the Waygal.

MG Perkins: In your experience if you would go back and peel
back the onion on previous attack were there patterns
that were developing that obviously you had been
tracking for a while the Waygal. We are pissed off
Bella didn’t have-- But were there any specific things
with some degree of predictability lets you know now
we are in this phase. I am starting to see these
things. That almost always means within the next 24
hours something happens. Had you been able to refine
a set of TTPs at that level or was that just pretty
hard to say almost within the next 24 hours something

will happen?

CPT)(3),(b)(B) To Bella, sir. We knew they were within 24 hours
of attacking at Bella. Conditions had been set. They
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had their fighters there. They had their
communications established. And they began to grow
quiet. Their OPs began to go quite. Once that shift
happens that is when we know the attack is in-- But it
is also when we finish pulling out. So they weren’t
able to get it off in time. And then we saw a massive
spike in communications when they had realized that
they had just failed.

MG Perkins: As we transition down to Wanat, did you
personally first of all, and then ask a following
question, get to the point where say, yeah I think
within the next 24 hours? Or was it like it is

imminent?

CPT)(3),(b)6) No, sir. It was more of a feeling of it is going
to happen. We know it is going to happen but we don’t
know when.

MG Perkins: So, your assessment is that you the battalion
staff and the Brigade staff since you would have
conveyed that never got to the point where you are
like it is in within the next 24 hours that it is

|Maqema| going to happen?

CPT()3),(b)8 No, sir.

=

MG Perkins: It is just that we are putting this together
people are moving out form Bella. It is going to
happen we are just not exactly sure when.

Magenta
CPTb)(3).(b)(6) That is correct, sir.
MG Perkins: When you talked to companies in general and say

chosen in a specific, you know you generated a lot of
products and would have a lot of information analysis.
As you would talk with companies, obviously companies
don’t have a staff to process all of this. Who would
you generally personally interface with, XOs, FSOs,

Commanders?

CPT()(3),(b)(6 Each company was different, sir. I mean, I could
go through each company if you would like.

MG Perkins: Well, focus on chosen.

CPTh)(3),(b)(6) Chosen Company, I would talk mainly with the
commander, mainly with Captain@)@)b)e) I would talk to
“nagaﬂﬂ! ’ Y P )(3).(b)(B)
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their FSO a lot too. Whenever he would come down so I
spoke to him a lot too and it would also depend on
what type of Intelligence I was talking about.
Captaindidn’t have a good feeling for the HUMINT
Sources. He had previously bad experience. One of
them thought they were primadona’s so if I had to talk
about HUMINT stuff I had to phrase it a certain way or
go through his FSO. So that was more personality
based. Different companies great friends with the
commanders, great friends with the FSOs. So I would
talk to basically whoever I could get on the radio.
First Sergeants I’d interact with them constantly. So
a lot of it depended on what exact person 1 was
talking to and what their feelings were toward certain
things. If I knew it was a sore subject with them I
would take it up with someone who could convey it to
them a little easier. It depended on the person, sir.

MG Perkins: Back then Captaing)@3)b)é) you had a somewhat lengthy

discussion with him before he went out there. As you
sort of finished that discussion, would your—-- was
your impression that you and he were sort of a like
mind about the enemy situation and what the future may

CPTH)(3),0)(p) Actually, sir. We did agree on one thing and it
is that neither of us could prove our course of action
was definitive.

MG Perkins: So it is sort of the nature of the Intel game,
e des
CPTh)(3),(b)(6) Yes, sir. He-- his course of action that he

laid out was plausible.

MG Perkins: His was the sort of probing intact and indirect
fire type of thing?
CPTy)(3),(b)(p) Yes, sir. It was plausible because there was

people from other valleys coming in so they don’t
necessarily care if they damage that bazaar because
they don’t have to stay there long term. So his
course of action did make sense, sir. And I couldn’t
Say no you are wrong because this is why. But my gut
feeling is because of people involved I just didn’'t
agree with it.
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MG Perkins: So actually, you are saying that the one thing
that you both agreed upon is that you disagree. I
mean, is it a point of view that your most likely

course of action was different than Captainl (b)(3),(b)(6) ||Oscar|

CPTh)(3),(b)(§) Yes, sir. He thought mine was plausible and he
definitely understood where I was coming from--

MG Perkins: It is not that either one of you discounted the
other one. It was just that you’re predisposed to one
and he was predisposed to the other sort of probing

mm;igﬁa' attack and the indirect fire approach?

CPTh)(3),(b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: So obviously one would think that that is if you
were unable to convince him, not that it wasn’t
plausible; but that that was the most likely the
assumption is that he probably conducted his actions

ﬁﬁgagﬁeq in line with what he thought was most likely, correct?

CPT)(3),(0)(p) Yes, sir.

MG Perkins: We talked about the activity, the atmosphere in

the town, at length. Once Captaingp)@s).mb)ggot up there

did you have many more extensive conversations with
him, or not?
|Magenta
CPTy)(3),(b)(6) Once he left I didn’t speak with him again until
after the attack had happened.

MG Pexkins: So you didn’t even talk to him on the radio at
[Magenta] 2112

CPT)(3).(b)(p) No, sir.

MG Perkins: Once he left did you talk to anybody, Brostrom or
anyone?

CPTy)(3),(b)(6) I don’t remember speaking to anyone on the radio,

sir. My ops desk may have gotten an update from the
RTO but I don’t remember, sir.

MG Perkins: So, if we take a look at say COB on the 12t",
which for you guys usually is midnight, had you gotten
any more information? Obviously you hadn’t heard
about his conversation at dinner or anything like
that. 1In other words, as we are going into early
morning of the 13" you had come to the conclusion that
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there was a threat. Things were building up, but had
you got any more information that even would raise

Magenta concern in your head as we go into early morning?

CPT()(3),(b)(6 Had I received it? ~
(b)(3).(b)(6) .EEEEH
MG Perkins: Yeah, in other words Captainp)@)b)Egoes up there I

guess on the 12*" or whatever. You guys have a
discussion. You have an analysis of the threat and
folks moving down from Bella and all of that. Once
Captain Myer gets there events start to happen on the
12*. My understanding is a lot of that is not making
it to you. What happens on the 12*® is that correct?

[Magenta
CPT(b)(3),(b)(6 I don’t remember any major updates coming in on
the 12°°,
MG Perkins: Yeah, so in other words at 0001 on the 13*™ your

assessment hasn’t changed dramatically?

CPT()(3),(b)(B) No, sir.
|Oscar
MG Perkins: Prior to Captaingp)@)b)§going up there?

Magenta

CPT(p)(3).(b)(

1

o, sir.

MG Perkins: Did you-- How would you characterize the nature
in volume of conversation with brigade with regards to
these atmospherics, no women, children, cold reception
stuff like that? Would you say that you and brigade

were of the same understanding of that?

CP'.Q) I don’t know, sir. I know we talked about it. I
don’t know if they would necessarily agree with
everything we would say and what it means. My point
of view on what a certain thing means may not be the
same. I would like to say yes because I know we
talked about it. But I can’t say that they would
necessarily see the picture the same way I did.

MG Perkins: And these conversations usually took place over

th hone robably?
® prionsy, peossbly
CPT)(3),(b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: In a very macro sense as you said you were spread
very thinly and wide and difficult geography and
terrain. And this was the main effort, Wanat. Just
give me an idea of some of the other things going on
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Magenta

CPT(p)3).(b)(d

that you were paying attention to from an Intel point
of view as far and as well as the operators is sort of
having to balance everything that is going on.

I had a couple of things going on, sir.
Previously I want to say a month and a half to 2
months prior we bombed the Pakistan border and that
had big implications of enemy activity east of the
river. The attack that they were planning to do on
FOB-- COP Fortress so that was one of my big hot
spots. Also the Waygal Valley where they attempted to
reach the wire, and repelled 3 months prior that was
starting to resurge again. I sought issues with that.
And we were getting a lot of reports of an attack that
they were trying to put together that was supposed- to
hit I think 3 sites along the Pesh at the same time.
That one actually I put a lot of credibility into.

But what I think delayed that was that they pulled a
lot of the forces that they were going to use in that
up to Bella.

MG Perkins: This report that we are going to hit three sites,

|Magenta|

did you take that be mean Bella being one of them?

CPTb)(3),(b)(6) No, sir. That is a different threat stream.
Initially we did get a report in that mentioned Bella
and we ended up discounting that as being because of
the source that the threat probably knew.

MG Perkins: Was Blessing one of the three?

cera piMagenta)yes, sir. 1t was Blessing, Michigan, and Able

Main. And this wasn’t the first time that they
attempted to do this. And they actually did attempt
to do this attack I think 10 days later.

MG Perkins: Had Blessing been attacked while you were there?

CPT)3).b)(Magenta [Yes, sir.

MG Perkins: How many times?

CPT®)(3).(b)(

Magen&ﬂl don’t know, sir.

MG Perkins: A couple, half of a dozen?

CPT)(3),(b)(

)

Magenta

Direct fire I could say a half dozen. Indirect
fire I don’t know, sir.
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MG Perkins: So an attack on Blessing was a current threat

ﬁﬁg@gﬁﬁ; stream as well?

CPTb)(3).(b)(p) Yes, sir.

MG Perkins: So, when you take a look at QRFs and Ops and
everything like that the battalion had to be covering
down a number of potentialities including attack on

Blessing.

CPT)(3),(b)(B

=

Yes, sir. Attack on Blessing wasn’t the biggest
threat, sir. I mean they had mobility to defend
ourselves. We had more hardened structures. The moral
of the threat was to be able to reinforce the position
that didn’'t.

MG Perkins: What are some other positions that were of
concern to you? For instance that would be in those

situations other than Wanat?

Cngamm%) Vegas had concerned me the entire time we were
there. Vegas was on the east side of the Korengal
valley.

MG Perkins: And what size US force was there?

CPTy)3)p)(MagentaPlatoon minus, believe, sir.

MG Perkins: Less than the size at Wanat?

CPTw)3). b Magenta yes, sir.

MG Perkins: Did it have TOW or Mortars anything like that
that was at Wanat?

CP’.Iszhey had coverage under 155 from Blessing
Asadabad, 120 from KOP, 81 is from KOP. They had
multiple 50 cal machine guns. It was a pretty well
fortified, sir. But I was constantly worried about it
in the month prior to this we had threats streams of a
suicide bomber being brought in to hit that base
specifically. We had reports of that person actually
being pushed through to come to that base specifically.
We had seen movement of that bomber through the Waygal
to the Korengal valley. I had been concerned about
that and more so because we can’t reinforce that by
ground. We have to use air.

57

000364



[V -

W oo~

10

11

12

13
14

15
16
17
18
19
20

21
22
23
24

25
26
27
28
29
30
31
32

33

34
35

36

MG Perkins: So that one is similar to a Blessing or Ranch
House type thing where you can’t get to it by ground?

CPT4)(3),(b)(B) Definitely not by vehicle, you could walk to it.
MG Perkins: Understand. Were there other sort of these
EE%EEEQ platoon size COPs along--

CPT(b)(3).(b)(®) Chow-k, sir. Chow-k was one where I spoke of

earlier when they tried to reach the wire and they had
been repelled. OP Restrepo which was just south of the
COP--

MG Perkins: So they had got to the wire at Chow-k?

cPT)e).o|Magentayes, sir.

MG Perkins: And this again was a platoon size COP?
CPT (1)(3),(b)6) es, sir. We had OPs and COPs throughout the

battle space, sir.

MG Perkins: Yeah, so suffice to say there were multiple
platoon size or less COPs and OPs throughout your
battle space that were in similarly precarious
situations as Wanat, maybe not at the same level that
maybe you thought. But there were requirements at the

battalion had to cover down on.
|Magenta|

CPTY)3),(b)6) Yes, sir. It was a constant level of threat that
we would collect the noise for. It was constant
throughout the battle space. I would say Wanat was in
a spike at the time because of the threat stream.

MG Perkins: I am just trying to paint a broad picture there.

Sometimes we try and look at things through a straw.
And we have asked a lot of questions about Wanat, but
we are trying to get the painted picture of everything
that you and the 3 and the commander were sort of
engaged with. You were talking about the RIP TOA going
on and you had 1/26 was taking over in this battle

CPT(b)(3),(b)(d) I believe so, sir.
MG Perkins: Was there 2-- was your counterpart there at the
ﬁﬁaagﬁﬁﬂ time, do you remember?

CPT()(3).(b)(®

O.
=

I don’t think he had made it yet, sir.
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MG Perkins: Do you remember who, sort of, was the senior guy,

off-hand?
CPT(b)(3).(b)(6) I want to say it was the XO.
MG Perkins: Battalion XO?

CPTy)i3),b{Magenta|T think.

MG Perkins: I meant senior guy in the Intel world.

Can%mxﬁEiéﬁgﬂIt would have been a Specialist. At the Brigade
level their warrant officer was there but they had a
lot more because they were RIPing prior to us, sir.

MG Perkins: Turning to counter recon fights. Was there any
sort of Battalion standards or SOPs that were followed
when conducting counter reconnaissance activity around
COPs, FOBs things like that?

CPT(b)(3),(b)@) I don’t know about a battalion standard, sir.
MG Perkins: Did you guys in the 2 shop track counter

reconnaissance activity to know what companies were
doing platoons with regards to their counter
reconnaissance so that then you would say okay this is
the counter recon fight. Here is how I integrate the

Intel assets to it.
Magenta

CPT)(3),(b)(B) If they needed assistance with it, sir. This was
Sspecific to the Korengal. They knew that they would be
observed from certain areas. And we had a lot of these
already. So if they needed-- If they were going to do
a patrol in an attempt to drag these guys out, we would
bring in assets to look in the reverse side of the
slopes to help them identify the reconnaissance.

MG Perkins: Were you guys tracking it all then with any of
the specifics with regards to counter recon fight at

W t2
CPT(h)(3),(b)(8) No, sir.

Magenta
MG Perkins: Did you have a discussion with Captainp)a)(b)dabout

counter reconnaissance, prior to him taking-- Because

you had been there, right?

CPT(b)(3),(b)4 Yes, sir. But that was with him. He was there
too. And we talked about if-- I spoke as the enemy how

~
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1 I would come into the COP. And he would say okay this

2 is how I would mitigate it with--
3 MG Perkins: So, you did sort of do action / reaction
4 M discussion on the ground?

-_agenta
5  CPTb)(3).(b)8) On the ground in Wanat, sir.
6 MG Perkins: Did you ever talk with Lieutenant Brostrom before
7 Magenta he took off?
8 ICPT)mewb No, sir.
9 MG Perkins: Was he an acquaintance of yours? Did you know
10 him well at all?
11 CPT(5)3),b)6 I knew him. As a matter of course I didn’t get
12 to talk to the different platoon leaders from the
13 chosen company very often despite they were based from
14 that FOB. I saw them less than the other platoon
15 leaders because of how busy they were. Most of the
16 time I got to see him was when if we had a specific
17 threat and we knew patrol was leaving, I could
18 . sometimes catch them at the gate and talk to them
19 before they left.
20 MG Perkins: Routinely as platoons missions were going on was
21 there any routine interface between platoons and the S2

?

- =
23 CPT()(@3),(b)8) Yes, sir. A lot of it was personality based.
24 Lieutenant Tato from COP Michigan every single time he
25 came by he found me whether I was asleep, in the chow
26 hall, in the shower he would find me and tell me, sir,
27 you need tc tell me what your latest picture was. And
28 Lieutenants would if they ran into me they would do it.
29 Some of them would go straight to Lieutenant Colley, my [Black |
30 assistant LT. And he was extremely intelligent. So
31 yeah various LTs would sir, but not all.
32 MG Perkins: As you are tracking what is going on in Waygal
33 Valley and the assessment that they want to hit at
34 Bella then weren’t able to pull that off so now they
35 are upset. So in your mind the inevitability of Wanat
36 has continued to build. Did that generate it and then
37 as you said there was a concern losing the SIGINT
38 assets. Was there an increase for lack of a better
39 term in a red con status of the battalion or company
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|Magenta|

CPTp)(3),(b)(6)

after you were able to get out of Bella and not get
attacked? In other words did the concern go up, Or
down? Because either we pushed them closer to Wanat or
we dodged a bullet. You know what I am saying?

I remember watching when the CH47 did the last
lifts out of Bella. And I don’t remember if it was me
or Sergeant major, or who made the comment, but as we
saw it successfully lift out of Bella one of us made
the comment now watch nothing flashy happen we are
about to lose assets. And that was a concern. The
fact that nothing had happened we thought we would be
losing support.

MG Perkins: Now, to follow on from that, before you began

Rock Move, we had talked to a number of folks and they
kind of saw the most likely and at some point the most
dangerous being the attack at Bella. Would you concur
with that? If it was prior to the operation that was

the most dangerous and possibly the most likely?
|Magenta| g " + ¥

CPT()(3),(b)(6) And I still think that if they had been able to--
And they attempted to--
MG Perkins: I am not discounting that they didn’t try to,

Before the operation began would you say that the
corporate view was with regards to the whole Rock Move
CONOP the most likely probably coincided with the most

i 2
dangerous being an attack at Bella?

CPT(b)(3),(b)(6 Yes, sir.
MG Perkins: And therefore then when that didn’t occur, would

|Magenta

CPT;

)(3),(bX(

)

you say that the corporate view began to take hold that
well, maybe we didn’t call this right or we beat the
enemy and maybe the threat is less now than we thought
it was before the operation which may have led them to
the thought of now we are going to lose assets.

Yes, sir.

MG Perkins: So, you would say that is an accurate assessment

at a wide view of where people were looking at the
threat that since we made it out of Bella alright,
maybe we are in a lower threat environment than we were
before the operation began?
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CPT(b)3).(b)@) I think that could be accurate, sir. Because
most people didn’t know much about Wanat or the threat-

MG Perkins: I am not saying it is accurate. I am saying would
you say that is an accurate portrayal of the

ssessment?
Magenta BER0

CPT() From whose point of view, sir?

MG Perkins: From brigade higher?

cpﬂ*@ﬁ@&!ﬂﬁgﬂEﬂPrObably' sir.

MG Perkins: Now your assessment but, okay--

cp1H)e).by(Magenta |Yes, sir.

MG Perkins: And which could have led to the disagreement on

where the prioritization of ISR should go?

CPT(1)(3),(b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: You were the 2 during the Ranch House?
CP'.I'.'()(3),(b) o, sir. I was the collection manager.

MG Perkins: Prior to when Ranch House attacked then what kind
of Intel were you getting on that?

CPT(b)(3),(b)(&) Not much, sir. It was a surprise, sir.

MG Perkins: It was?

CPT()(3),(b)( Magenta|YeS » SirT,

MG Perkins: Go ahead.

-
CPT Pry: would say the only indicator that I knew of was

the fact that the ASG had been fired and Captain | (b)3),(b)®)
had expressed concerned about that.

MG Perkins: Yeah he left, or whatever, or been fired or
something.

|Magenta| A

CPT)(3),(b)6) Yes, sir.

MG Perkins: After Ranch House occurred did you do sort of a

post mortem AAR from and Intel point of view?
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CPT(b)(3),(b)(§) I remember Colonel |(b)3).(b)6) did somthing like
that. He tasked Chief [b)@3)b)ye] I believe it was to, hey
what should we have known before hand.

MG Perkins: Right.

CP'-Rt)(s),(b)I don’t remember anything profound coming from

t+hat that was missed. The other portion of that, sir.
It was not that Captain and the team wouldn’t
have been looking there. It is that we have extremely
1ittle source access to that area. the recruit
source doesn’t have access up there.

MG Perkins: So, did you have many of these airborne SIGINT
collectors up prior to Ranch House. Not that you had
any idea that it was coming, but again as you look back

Magenta| 2at it, was that area ever covered?

CPT(b)(3),(b)(6 I would have had to look at the plan of what was
up and when. Just because the Red Ridge had flew
(b)(1) 1.4 a, ¢, (b)(2)High And the track that it actually

flew would have taken it into an area where it could
have collected on the Aranus area. So it was very
common because of the threat we had in the Korengal for
it to be flying in that area. So it should have been
collecting in that area. '

MG Perkins: When you say, Ranch House was a surprise. Do you
accredit. that to that it was sort of planned and
executed in the last minute, or that it had been a long
time in the making and you all just didn’t pick up on

the Intel?
CPTh)(3),(b)(6) No, sir. I think it was very well planned out.
(b)(6) |is the one who led the attack and he had

just from previous experience-- He had more experience
with planning an attack. And he did it very well. I
don’t know what measures he took for his OPSEC. T
don’t know if he kept people off radios or if he had
isolated beforehand. I wish I knew why we didn’t have
any information about it.

MG Perkins: I was just trying to get a sense for what ISR
assets you may have had that were unable to pick up
that kind of stuff and see if there was any cause and
effect down in Wanat. Just make sure we wouldn’t have
lost it if we had had an ISR assets wouldn’t have made
a difference. Okay, thanks.
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LtGen Natonski: In light of the RIP TOA that was going on,
the fact that Bella had peen evacuated, was the timing

right to have established COP Wanat when you did?

Personally I think we should have done it
earlier, sir. Then the debate was whether we should do
it with everyone only having 2 weeks left and people’s
minds being on the RIP or if our replacements should do
it. And the argument was that our Soldiers were more
accustomed to the area. They knew more of the locals.
They knew the way people acted. So they would be able
to understand if something bad was going to happen.
And they had also been pattle tested so they knew that-
_ I don’t want to say anything bad about the Soldiers
who took over for us. But they knew our guys wouldn’t
crack under the pressure and would be able to fight the
fight.

CPT(1)(3),(b)(

=

LtGen Natonski: You mentioned it would have been better to
go earlier, however in terms of manpower, you were
still manning Blessing and so they were tied up there.
So really the first opportunity that presented itself
was really after Blessing had been evacuated so that we
could move some of the equipment-- Bella down to Wanat.

nd
And wasn’t 2™ Platoon chosen up at Bella?

CPT() I believe they were, sir. But that was a part of
us. We wanted to break down Bella and reestablish at
Wanat. We could have done that earlier when people’s
minds weren’t on the RIP.

LtGen Natonski: And do you know why that wasn’t done
earlier?
CPT)(3),(b)) T know that Colonel | (b)@).()6) |had engaged Colonel

(b)3).(b)6) | on it previously and I don’t think they were

able to get approval on it.

LtGen Natonski: I think it had to do with the land in Wanat
and getting approval from the elders or shura to plot

down, because that process dragged for months.

CPT®%)(3),(b)(6) I know immediately earlier like 2 weeks earlier

it would have been land issues. But that was something
they tried to do in the year previous and they couldn’t
get approval for, sir.

LtGen Natonski: Okay.
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So, Wanat with respect to the stuff that was

¥

|Magenta

Just a couple real quick. You mentioned the
number of platoon outposts that were spread throughout
your AO and I just want to make sure that I am tracking
accurately. It appears that kind of the force
protection Or the mitigation measures for all of those
platoon outposts were fairly similar to what they had
at Wanat. In other words they had Mortars. They had
crew serve weapons. They had indirect and artillery on
call CAS, etcetera. Is that a true statement?

Yes, sir.

given to them for force protection was it fair to say
that they were not short changed. That they had pretty
much what everyone else had, or do you feel like they
were short changed in terms of resources O mitigation?

No, sir. The only thing I would say they were
short changed on is getting assets to help build that
fortification as fast as possible. '

And it may be outside of your lane, but one of
the things that is mentioned as a risk mitigate for
Wanat is the ANA platoon or element or whatever. What
was your opinion regarding those guys, were they any
value added based on what you know as an Intel guy? I
guess, what I would really like to know is was it
common knowledge that they were not much value added or
it would just depend on the element?

It strongly depends on the element. The previous
ANA unit that we had before was probably the best one
in Afghanistan. This one that we had at the time was
growing. They were still developing. They had
threatened to gquite numerous times. And the other
issue was because of the ASG problem where SFC Kahler
was killed at OP speed bump, many Soldiers in the
chosen Company had a center resentment towards Afghan
security forces. I can’t speak to that for each
individual, but I know that there was some resentment
towards them. Now, I would say that I personally if I
was going out there I would have wanted them with me.
I know the Marine ETT’s that went up there were
extremely professional and they did do a good job of
keeping them in line. And not all the Soldiers were
dirt bags. There were some really good, hard working
BANA Soldiers there.
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LTC (P)3).(b)(6 Okay.

CPﬂha@x&ﬁﬁﬁﬂEﬂAnd 1 pelieve I had spoke with the-S2 ahead of
time and one of them actually had a family member from

further north had made sure he was in that patrol so
that he could attempt to help bring in additional
information. But I guess his family members headed
back into the valley.

Sigma
LTC|(b)(3).(b)(6) There has been some reports that they didn’t--
That they fired in the air and they didn’t shoot back
and that. It is one thing to say we gave them ANA in
support and everyone Knows that was no help. You are
saying that it was something that would have helped to
increase force protection and mitigate some of the

[Magenia] **°**

CPT(b)(3),(b)(6) If they would have had the option of US Soldier,
T would have taken US Soldiers instead. But with the
options being what they were I would have taken ANA
over nobody.

2]
Q
3
)

LTC (b)(3),(b)(6 Okay.
e
LtGen Natonski: Okay, Captain(b)@)(b)e)you are ordered not to

discuss the testimony you provided today with anyone
other than members of the investigation team. You will
not allow any witness in this investigation to talk to
you about the testimony he has given or what he intends
to give. If anyone should try and influence your

testimony or try to discuss your testimon ou are
instructed to notify Lieutenant Colonel [b®).(b)6) Or
Lieutenant Colonel®@) b)) Do you understand that?

|
CPT(®)(3),(b)(6) Yes, sir.
LtGen Natonski: I just want to thank you for your service to

our country, to the Army, for what you did on your
previous tours overseas and wish you luck in your

current assignment.
CPT})3) by Thank you, sir.

[Day 2 of the Investigation recessed at 0841 hours, 21 October
2009.]
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